
 

 

 
 
 
  
DILIGÈNCIA.- A Castellar del Vallès (Vallès Occidental), vint-i-nou de gener de dos mil 
tretze, la poso jo el Secretari, als efectes determinats a l’article 3r del Decret 33/1991, de 
la Generalitat per a fer constar que s’obre el primer dels plecs que s’habiliten per a la 
transcripció de les Actes de l’Ajuntament Ple, corresponent a l’any actual. 
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Data i Hora  29 de gener de 2013 21:00 
Lloc  Sala Ple 
Caràcter Ordinària 
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Vist que els reunits són el total de membres que legalment constitueixen l’Ajuntament Ple, el 
Sr. President declara obert l'acte i s'entra a l'examen dels assumptes inclosos en l'ordre del 
dia. 
 
ORDRE DEL DIA 
1.- Actes pendents d'aprovar 
PLE2012/11 Extraordinària amb urgència 21/12/2012 
PLE2012/9 Ordinària 27/11/2012 
PLE2012/10 Ordinària 18/12/2012 
2.- Donar compte dels Decrets de l’Alcaldia i dels acords de les Juntes de Govern Local 
3.- Mapa  capacitat acústica 
4.- Informar tarifes del servei de taxi 
5.- Aprovació definitiva del pla de Mobilitat 
6.- Modificació del Reglament del Mercat municipal   
7.- Proposta sobre complements per perllongament de jornada 
8.- Oferiment a la Seguretat Social de garantia  hipotecària per deutes de l’Obra Social  
      Benefica 
9.- Pla Local de Joventut 
10.- Aprovació conveni pel sosteniment de les llars d’infants, curs 2011-21 
11.- Moció de l'Altraveu per la condonació de la plus vàlua en els casos de dació en  
       pagament  
12.- Moció de CiU per reclamar la flexibilització del deute i reducció de mesures  
       D’austeritat 
13.- ASSUMPTES SOBREVINGUTS 
14.- PREC I PREGUNTES 
 
Abans de la votació de  les actes el Sr. Xavier Bella,de l’Altraveu intervé per dir que el seu 
grup votarà en contra de l’aprovació d’aquestes actes, i votarem en contra de l’aprovació de 
qualsevol acta, de moment,  que es presenti en aquest Ple. En el ple municipal del 
proppassat 27 de novembre es va portar a aprovació l’acta corresponent al ple anterior en 
el qual hi mancaven frases i expressions dites per regidors de l’equip de govern en el ple 
del dia 6 de novembre. Des de l’Altraveu vam fer constar aquestes irregularitats en Junta 
de Portaveus i es va quedar que s’arreglaria. Tal i com havíem quedat vam fer arribar al  
Sr. Secretari la part dita en el ple i que no es reflectiu en l’acta i la nostra sorpresa va ser la 
resposta del Sr. Secretari que, l’acta era un resum del que es deia en el ple i que només 
havia de constar de forma literal si ho demanava l’interessat. Pensem que és un exercici de 
cinisme proclamar la transparència d’aquest Ajuntament davant els ciutadans i no acceptar 
un trasllat  literal del que es va dir en un document oficial. Perquè un òrgan com el Ple 
municipal on el que si diu no quedi reflectit correctament a l’acta perd credibilitat, perd 
transparència i redueix el nivell de democràcia. Perquè el Secretari d’aquest Ajuntament és 
el Secretari municipal, no és el Secretari del partit que governa, tots els treballadors 
d’aquest Ajuntament treballen per tots els ciutadans i aquests volen saber el que es va dir 
en el Ple, no un resum. És únicament una qüestió de voluntat el voler reflectir realment allò 
que es va dir, allò que va passar, la resta és obscurantisme és amagar i no responsabilitzar-
se del que es diu i el que es fa. Pensem a més que és inadmissible que l’Alcalde si 
comprometés en el ple i hagi quedat en paper mullat. Potser aixó que dic ara no apareixerà 
en la propera acta, o si ho fa serà de manera resumida, en tot cas els instem en que 
rectifiquin si el que volien era minimitzar els exabruptes d’un regidor, si el que volien era 
amagar la mala imatge han aconseguit el contrari, perquè hem presentat una queixa al 
Síndic de Greuges que vindrà a Castellar el dia 5 de febrer, li hem fet arribar l’acta i la 
gravació del  ple feta per ràdio castellar,  mentre aquest no es pronuncií l’Altraveu votarà 
en contra de l’aprovació de qualsevol acta que es porti en aquest plenari. 
Perquè el que es diu aquí es posa en dubte, potser podríem fer el Ple des de casa, li enviem 
les argumentació al Secretari i ja està, total la resta es resumeix. Pensem que no es gens 
sa des del punt de vista  democràtic que un grup municipal es vegi forçat a votar en contra 
de l’acta d’un ple, no és sa per la institució i pel que representa. Els ciutadans es 



 

 

preguntaran on es la transparència que tant pregonen, on es l’autèntica democràcia en 
aquest ajuntament i no sabrem  que respondre’ls-hi . 
 
Intervé el Sr. Secretari  per dir que s’està donant una importància a un exabrupte que en 
un moment determinant és pronuncia en el ple dins del debat d’una proposta, un pes que jo 
entenc que és una desmesura. En primer lloc les actes les fa el Secretari, no les fa l’Alcalde 
ni regidors, etc... L’acta la faig jo segons el meu criteri i recullo els elements essencials que 
es diuen  en el Ple que son les votacions i la intenció de vot amb les seves explicacions i  
aixó és el que és transparent. Els exabruptes no és un exercici de democràcia, les insults no 
és un exercici de democràcia, aixó forma part de l’anècdota. He agafat l’estil de tenir actes 
correctes, actes que podrien ser una fidel transcripció del debat polític, de les vostres 
voluntats de les vostres intencions, però me’n he abstingut quan el debat pujava de to i 
anava per uns camins que no corresponen. Jo entenc que a la literatura de l’acta li faríem 
un feble servei si recollíssim insults, incidències que no tenen un valor per les persones que 
esteu aquí davant. 
Aquest és el me criteri, en segon lloc vull dir que qualsevol acord d’aquí és un acte 
administratiu, les actes  s’aproven, en el Ple passat va haver-hi una observació per part del 
grup de l’Altraveu, el regidor afectat va dir que li estava bé i l’acta es va aprovar, l’heu  
aprovat tots vosaltres, és un acte administratiu, l’acta no la he aprovada jo,  heu estat 
vosaltres. 
En tercer lloc dir que, en posterioritat se’m va fer arribar una esmena jo us vaig contestar 
que l’acta ja estava aprovada, l’esmenes que es vulguin fer en una acta s’han de fer abans 
de la seva aprovació. Lamento que es doni aquest èmfasi a una incidència  pel que fa a la 
reclamació al Síndic de Greuges dir que entendrà que el debat democràtic és aliè als insults. 
 
En torn de replica el  Sr. Xavier Bella,  per l’Altraveu per dir que la intenció era que 
quedes reflectit  la situació que es va produir i en tot cas no tindrem cap problema en que 
sigui el Síndic el qui ens digui el que hem de dir, mentrestant no aprovarem cap acta. 

 
1.- Actes pendents d'aprovar 
1.-  Els regidors es donen per assabentats dels continguts de l’acta de la sessió ordinària de 
27 de novembre de 2012. 
VOTACIÓ: LA PROPOSTA FOU APROVADA PER MAJORIA ABSOLUTA, AMB EL 
SEGÜENT RESULTAT: 

 Vots a favor:      DINOU       (19) dels regidors del PSC, CiU i PP 
 Vots en contra:   DOS         ( 2)  dels regidors de l’Altraveu         
 Abstencions:      CAP 

 
2.-  Els regidors es donen per assabentats dels continguts de l’acta de la sessió ordinària de 
18 de desembre de 2012. 
VOTACIÓ: LA PROPOSTA FOU APROVADA PER MAJORIA ABSOLUTA, AMB EL 
SEGÜENT RESULTAT: 

Vots a favor:      DINOU       (19) dels regidors del PSC, CiU i PP 
 Vots en contra:   DOS         ( 2)  dels regidors de l’Altraveu         
 Abstencions:      CAP 
 

3.-  Els regidors es donen per assabentats dels continguts de l’acta de la sessió exordinària i 
urgent de 21 de desembre de 2012. 
VOTACIÓ: LA PROPOSTA FOU APROVADA PER MAJORIA ABSOLUTA, AMB EL 
SEGÜENT RESULTAT: 

Vots a favor:      DINOU       (19) dels regidors del PSC, CiU i PP 
 Vots en contra:   DOS         ( 2)  dels regidors de l’Altraveu         
 Abstencions:      CAP 
 

 
 



 

 

2.- RESOLUCIONS A DONAR COMPTE 
Es dona compte al Ple dels Decrets núm. 1461  del dia 14 de desembre al 1537 del dia 28 
de desembre de 2012. Es dona compte també dels Decrets núm. 1 del dia 2 de gener al 92 
del dia 25  de gener de 2013. Es dona compta també dels acords de la Junta de Govern 
Local adoptats en sessions dels dies 8, 15 i 22 de gener de 2013. 
La Corporació es donà per assabentada  
 

3.- APROVACIÓ INICIAL DEL MAPA DE CAPACITAT ACÚSTICA DE CASTELLAR DEL 
VALLÈS. 
La Llei 16/2002, de 28 de juny, de protecció contra la contaminació acústica, regula les 
mesures necessàries per prevenir i corregir la contaminació provocada pels sorolls i les 
vibracions, i estableix els mecanismes necessaris per fixar els objectius de qualitat acústica 
en el territori i per donar resposta a la problemàtica produïda per aquest tipus de 
contaminació.  
L’article 9.1 de la Llei esmentada determina que els ajuntaments han d’elaborar un mapa ce 
capacitat acústica amb els nivells d’immissió dels emissors acústics a què és aplicable 
aquesta Llei que estiguin inclosos a les zones urbanes, els nuclis de població i, si escau, les 
zones del medi natural, a l’efecte de determinar la capacitat acústica del territori mitjançant 
l’establiment de les zones de sensibilitat acústica en l’àmbit del municipi.  
Vist el mapa de capacitat acústica del municipi de Castellar del Vallès elaborat amb 
l’assistència del Servei per a la prevenció de la contaminació acústica i lluminosa del 
Departament de Territori i Sostenibilitat i Debeacústica com a empresa col·laborador del 
Departament. 
Vist l’informe favorable de l’enginyera municipal de data 21 de gener de 2013. 
ATÈS que és competència del ple de l’Ajuntament l’aprovació del mapa de capacitat acústica 
d’acord amb el que estableix l’art. 52 del Text refós de la Llei municipal  i de règim local 
aprovat pel decret legislatiu 781/1986, de 18 d’abril. 
A l’Ajuntament Ple es proposa l’adopció dels següents 
ACORDS: 
PRIMER.- Aprovar inicialment el Mapa de capacitat acústica del municipi de Castellar del 
Vallès . 
SEGON.- Exposar al públic el Mapa durant el termini de trenta dies a comptar de la  
publicació de l’edicte d’aprovació inicial en el BOPB. 
 
INTERVENCIONS 
Presenta la proposta el Sr. Aleix Canalis,  PSC; i diu que portem a la consideració del Ple 
l’aprovació inicial del mapa de capacitat acústica del nostre terme municipal, en compliment 
d’allò que es preveu en l’article 9.1 de Llei 16/2002 de protecció contra la contaminació 
acústica. L’esmentada llei,  regula les mesures necessàries per prevenir i corregir la 
contaminació provocada pels sorolls i les vibracions, i estableix els mecanismes necessaris 
per fixar els objectius de qualitat acústica d’un territori  
Per la seva banda, els mapes de capacitat acústica estableixen la zonificació acústica del 
territori i els valors límit d'immissió d'acord amb les zones de sensibilitat acústica, és a dir, 
fixen el nivell d'immissió màxim permès a cada zona del municipi depenent de cada franja 
horària. 
El mapa de castellar compte amb un total de 8 categories (o zones de sensibilitat 
diferenciades) depenent de la tipologia d’ús del sòl (residencial, mixt o industrial)  i   la 
proximitat a diferents infraestructures de transport o equipaments. 
L’elaboració del  mapa ha estat possible gràcies a l’assistència del Servei per a la prevenció 
de la contaminació acústica i lluminosa del Departament de Territori i Sostenibilitat i  el 
suport de l’empresa Debeacústica  en coordinació amb els serveis tècnics municipals. 
Per CiU intervé el Sr. Josep Carreras,  per dir que hem revisat amb interès l’expedient que 
des de la regidoria d’urbanisme se’ns ha facilitat. també l’informe fet pels nostres tècnics 
municipals de l’Àrea de Planificació Urbanística i Territori, i en aquesta aprovació inicial 
d’avui el nostre vot serà favorable. 
VOTACIÓ: FOU APROVADA PER UNANIMITAT 



 

 

  
4.- INFORMAR TARIFES DEL SERVEI DE TAXI 
Vista la sol·licitud del 2 de gener de 2012, registre núm. 29, presentada per L’Associació 
Ràdio-Taxi Castellar de la nostra població de mantenir les tarifes urbanes actuals, excepte 
les tarifes aplicables als serveis interurbans del taxi regulades per la Generalitat de 
Catalunya. 
ATÈS que el present expedient contempla l’establiment d’un quadre de tarifes interurbanes 
de manera coordinada amb les tarifes urbanes, que dóna compliment a l’Ordre 
TES/405/2012 de 5 de desembre, per la qual s’estableixen les tarifes aplicables als serveis 
interurbans de taxi, publicada al DOGC núm. 62072 del 14 de desembre de 2012. 
ATÈS que, d’acord amb el previst a la Llei del taxi, llei 19/2003, aprovada pel Parlament de 
Catalunya en data 4 de juliol de 2003, la determinació de les tarifes d’aplicació dels serveis 
urbans de taxi ha d’ajustar-se a la normativa vigent en matèria de preus. 
ATÈS que, respecte a la implantació o modificació  de tarifes dels serveis de competència 
local subjectes a autorització prèvia, el Decret 149/1988 , de 28 d’abril, del Departament de 
Comerç, Consum i Turisme, sobre el règim procedimental dels preus autoritzats i 
comunicats, preveu que el Ple emeti informe motivat sobre la proposta, d’acord amb la 
documentació presentada, que haurà de ser traslladat amb tot l’expedient a la Comissió de 
Preus de Catalunya. 
Vist l’informe tècnic emès al respecte. 
ATÈS que el present expedient contempla les mateixes tarifes, en quan als serveis urbans, 
determinades en base a l’estudi acompanyat en el darrer expedient de modificació de 
tarifes, informat favorablement per aquest Ajuntament Ple, en sessió del dia 3 de març de 
2009, i aprovades per la comissió de Preus de la Generalitat en sessió del dia 21 d’abril 
següent. Respecte als serveis interurbans són d’aplicació les tarifes establertes per l’Ordre 
TES/350/2011  
L’Ajuntament Ple 
ACORDA : 
PRIMER: Informar favorablement la proposta d’aprovació de tarifes del servei d’autotaxi 
a Castellar del Vallès, per a l’any 2013, formulada per l’Associació Ràdio Taxi castellar i que 
es relaciona a continuació. 
TARIFES URBANES 
Tarifa 1: feiners de 20 a 8 hores, dissabtes, diumenges i festius 
Baixada de bandera                  2,75 € 
Km recorregut        1,10 € 
Hora d’ espera      18,38 € 
Mínim percepció                 6,60 € 
 
Tarifa 2: feiners de 8 a 20 hores 
Baixada de bandera  2,50 € 
Km recorregut  1,04 € 
Hora d’ espera        17,54 € 
Mínim percepció          6,00 € 
 
Suplements : 
Ràdio Taxi   2,15 € 
Equipatge   1,34 € 
Animals domèstics  1,56 € 
 
TARIFES INTERURBANES 
Tarifa 3. Serveis que es desenvolupin els dilluns, dimarts, dimecres, dijous i 
divendres laborables en el període comprès entre les 8 i les 20 hores 
Preu per quilòmetre recorregut o fracció:    0,66 euros. 
Preu per hora d’espera:    18,21 euros. 
Preu per fracció cada 15 minuts:     4,55 euros. 
Mínim de percepció:       5,90 euros. 



 

 

 
Tarifa 4. Serveis que es desenvolupin en dissabtes i festius, i els dilluns, dimarts, 
dimecres, dijous i divendres laborables en el període comprès entre les 20 i les 8 
hores 
Preu per quilòmetre recorregut o fracció:    0,75 euros. 
Preu per hora d’espera:    20,68 euros. 
Preu per fracció cada 15 minuts:     5,17 euros. 
Mínim de percepció:       6,70 euros. 
 
Els mínims de percepció no són acumulables a recorreguts als quals s’hagi aplicat la tarifa 
ordinària per quilòmetre recorregut. 
S’aplicarà un suplement de 3,10 euros en els serveis que comportin l’entrada o la sortida 
d’un aeroport. 
SEGON.- Proposar a la Comissió de Preus de Catalunya que autoritzi el quadre de tarifes 
establert pel 2013. 
TERCER.- Transmetre l’expedient complert, juntament amb aquest acord a la Comissió de 
Preus de catalunya perquè dicti resolució.  
QUART.- Notificar aquest acord als interessats. 
 
INTERVENCIONS 
El Sr. Pepe González,  PSC, presenta la proposta tot dient que informem, no aprovem 
perquè aixó és competència de a comissió de preus de Catalunya. El 2 de gener de 2012 
L’Associació Ràdio-Taxi Castellar de la nostra població va presentar una proposta per 
mantenir les tarifes urbanes actuals. La implantació o modificació  de tarifes dels serveis de 
competència local subjectes a autorització prèvia, preveu que el Ple emeti informe motivat 
sobre la proposta, d’acord amb la documentació presentada, que haurà de ser traslladat 
amb tot l’expedient a la Comissió de Preus de Catalunya. 
Per CiU el Sr.  Josep Carreras,  diu que tal com ha informat el regidor, l’Associació del 
Ràdio Taxi de Castellar proposa mantenir les mateixes tarifes de l’any passat en l’àmbit 
urbà, i aplicar les noves tarifes regulades per la Generalitat de Catalunya en el servei diürn 
interurbà. El nostre vot serà favorable.  
VOTACIÓ: FOU APROVADA PER UNANIMITAT 
 
5.- APROVACIÓ DEFINITIVA DEL PLA DE MOBILITAT 
Vist que el Pla Director de Mobilitat de la Regió Metropolitana de Barcelona aprovat el 2007 
estableix l’obligació de redactar plans de mobilitat urbana a tots els municipis de la RMB de 
més de 20.000 habitants, i que per atendre aquesta requeriment, el  28/04/2009 la Junta 
de Govern Local va aprovar un conveni de col·laboració amb la Diputació de Barcelona per a 
la redacció d’un pla de mobilitat urbana i assumint el 35% dels costos de redacció 
(21.000€). 
Vist que la Diputació de Barcelona va adjudicar la redacció del PMU a l’enginyeria GRECCAT 
i la dinamització de la participació ciutadana a l’empresa EDAS. Posteriroment, de les 
tasques de redacció iniciades el 18/03/2010 i del procés de participació ciutadana iniciat al 
desembre del 2010 en resultà un document de propostes d’actuació programades per als sis 
anys de vigència del pla, i a més llarg termini. 
Vist que per acord del Ple de la Corporació del  19/07/2011 s’arovà inicialment el Pla de 
mobilitat urbana i l’Informe de Sostenibilitat Ambiental (ISA). 
Vist que s’exposà l’expedient al públic i  durant el termini d’exposició  no es  presentà cap  
al·legació o reclamació. 
Vist l’Informe del Pla de Mobilitat Urbana de Castellar del Vallès i l’Avaluació ambiental, 
emès pel Departament de Territori i sostenibilitat de la Generalitat de Catalunya el 5 de 
setembre de 2011. 
Vist l’informe d’adequació del PMU de Castellar del Vallès als criteris i les orientacions 
establerts al Pla director de mobilitat de la RMB, emès per l’Autoritat del Transport 
Metropolità l’11 de juliol de 2012. 



 

 

Vist que aquest informes  aporten uns suggeriments en elements no substancials que 
queden incorporats en el redactat, essent pràcticament el mateix Pla que l’aprovat 
inicialment. 
A l’Ajuntament Ple es proposa l’adopció dels següents 
ACORDS: 
RPIMER.- Aprovar definitivament  del Pla de Mobilitat Urbana de Castellar del Vallès, amb 
el seu informe  de Sostenibilitat Ambiental. 
SEGON.- Traslladar l’acord d’aquesta aprovació a les entitats vinculades en el seu procés 
d’elaboració: ATM, Direcció General de Polítiques Ambientals i Diputació de Barcelona. 
 
INTERVENCIONS 
Defensa la proposta el Sr. Pepe Gonzalez, PSC, tot dient que portem a aprovació 
definitiva el pla de mobilitat, ja aprovat inicialment. El Pla Director de Mobilitat de la Regió 
Metropolitana de Barcelona aprovat el 2007, estableix l’obligació de redactar plans de 
mobilitat urbana a tots els municipis de la Regió Metropolitana de més de 20.000 habitants. 
Per atendre aquesta requeriment, el  28/04/2009 la Junta de Govern Local va aprovar un 
conveni de col·laboració amb la Diputació de Barcelona, per a la redacció d’un pla de 
mobilitat urbana per Castellar, assumint l’ajuntament el 35% dels costos de redacció 
(21.000€). La Diputació, que va pagar el 65% restant, va adjudicar la redacció del PMU a 
l’enginyeria GRECCAT i va aprovar un pla de dinamització de la participació ciutadana a 
l’empresa EDAS.  
El Ple de la Corporació del  19/07/2011, el primer ple d’aquest mandat després del de 
constitució, va aprovà inicialment el Pla de mobilitat urbana i l’Informe de Sostenibilitat 
Ambiental (ISA). En el termini d’exposició  no es va presentar cap  al·legació o reclamació. 
Amb posterioritat i complint la normativa vigent, han emès informe: el Departament de 
Territori i sostenibilitat de la Generalitat de Catalunya el 5 de setembre de 2011, i I 
l’Autoritat del Transport Metropolità l’11 de juliol de 2012. 
Els informes  aporten uns suggeriments en elements no substancials que queden 
incorporats en el redactat, essent pràcticament el mateix Pla que l’aprovat inicialment. 
El passat divendres dia 25, en un acte formal, la Diputació de Barcelona va fer entrega del 
pla de Mobilitat a l’ajuntament de Castellar, per aquesta raó proposen al ple l’aprovació 
definitivament  del Pla de Mobilitat Urbana de Castellar del Vallès, amb el seu informe  de 
Sostenibilitat Ambiental i traslladar-ho a les entitats vinculades en el seu procés 
d’elaboració: ATM, Direcció General de Polítiques Ambientals i Diputació de Barcelona. 
Intervé el Sr. Lluís Bacardit,  per CiU, tot dient que en el Ple de 19 de juliol de 2011 vam 
votar favorablement a l’aprovació inicial del Pla de Mobilitat Urbana  i l’Informe de 
Sostenibilitat Ambiental corresponent. És una Pla que va ser molt treballat en l’anterior 
legislatura, amb participació activa dels regidors de CiU. Un Pla que fa molta incidència en 
la mobilitat interna. També un Pla que pensem que, donats els moments de crisi que ens 
toca viure no serà d’aplicació en molts dels seus postulats,  en els propers 6 anys de durada 
del mateix, per falta de capacitat financera. Donat aquest context demanem que sigui, 
pensem que és així,  un Pla obert, adaptable a les necessitats que vagin sorgint al municipi 
en cada moment. Un Pla que, després de la seva aprovació inicial i passat els tràmits 
corresponents  de la Generalitat i de l’Autoritat del Transport Metropolità i haver-s’hi  fet les 
incorporacions, no substancials, dels suggeriments fets per aquests estament també el 
votarem favorablement en aquesta aprovació definitiva. 
Per l’Altraveu el Sr. Xavier Bella,  diu que en la seva primera aprovació van votar en 
contra perquè ens semblava que no recollia el que nosaltres demanàvem i per la mateixa 
raó ara que es fa  l’aprovació definitiva també hi votarem en contra. 
El Sr. Antonio Capio,  pel PP manifesta la seva satisfacció per la celeritat en aquest 
aprovació i la nostra votació serà a favor. 
VOTACIÓ: LA PROPOSTA FOU APROVADA PER MAJORIA ABSOLUTA, AMB EL 
SEGÜENT RESULTAT: 

 Vots a favor:      DINOU       (19) dels regidors del PSC, CiU i PP 
 Vots en contra:   DOS          ( 2)  dels regidors de l’Altraveu         
 Abstencions:      CAP 



 

 

 
6.- PROPOSTA DE MODIFICACIÓ DEL REGLAMENT DEL MERCAT 
Els mercats municipals són serveis públics tradicionals contemplats dintre de les 
competències dels ens locals per tal de garantir l’abastament de la població local en 
productes alimentaris i de primera necessitat, així ho recullen les disposicions vigents com a 
una atribució municipal en l’article 66 apartat 1.g) de la Llei municipal i de règim local de 
Catalunya, text refós aprovat per Decret legislatiu 2/2003, de 28 d’abril. És més la 
legislació, article 67.b d’aquesta norma, el contempla com a servei mínim obligatori per als 
municipis de mes de 5.000 habitats. 
Actualment, l’oferta comercial ha evolucionat molt, fins el punt que aquesta funció 
primigènia dels mercats municipals ha quedat en certa manera relegada, doncs el seu 
costat i de manera predominat han aparegut altres formes de distribució comercial de més 
capacitat com els supermercats o la compra per Internet. 
No obstant el mercat i aquí el seu interès, continua  afavorint el comerç de proximitat, 
garanteix també una certa  centralitat de ciutat, donant vida i cohesió al nucli de població, i 
atenent que en  majoria esta sostingut per negocis  o empreses gairebé  familiars, és un 
suport a l’ocupació  i desenvolupament local. D’aquí les modificacions per afavorir el seu  
sosteniment i donar una certa estabilitat a les parades que configuren el mercat pròpiament 
dit. 
Vit que l’associació de paradistes del mercat de manera reiterada ha expressat la seva 
preocupació per a demanar major perpetuació  a les actuals concessions i ja posat de relleu 
les dificultats que tingueren en les instal·lacions del nou mercat, en aquest sentit  l’informe 
tècnic de l’Àrea de Comerç i Consum. 
Vist que el conveni subscrit entre aquest Ajuntament i l’Associació de paradistes del mercat 
municipal, el 22 de febrer de 2007, per a garantir i regular el trasllat dels paradistes del 
l’antic al nou Mercat, es preveia en el pacte tercer que l’Ajuntament garantiria als 
concessionaris un termini d’explotació de la nova parada de 20 anys, sense perjudici de les 
pròrrogues que es poguessin establir en el Reglament del Mercat. 
Vistes totes aquestes consideracions, es proposa la modificació de l’article 8 del Reglament 
del mercat, per a fomentar el manteniment de les empreses familiars i amb uns drets de 
renovació de la concessió mes proporcionats en sintonia amb l’ordenança fiscal 9, Taxa del  
Mercat, que pel que respecte al traspàs entre familiars o per causa d’herència, estableix  
bàrems més econòmics 
Vist el que estableix l’article 49 de la Llei de Bases de Regim Local i el 178.1 de la Llei 
Municipal i de Règim Local respecte a l’aprovació d’ordenances i reglaments. 
L’Ajuntament Ple 
ACORDA: 
PRIMER.- Aprovar la modificació inicial del Reglament del mercat municipal, incorporant a 
l’article 8 l’apartat 2 que s’adjunta en annex. 
SEGON.- Exposar l’expedient corresponent a les modificacions del reglament anterior, al 
públic durant un període de  trenta dies hàbils, a comptar de l’endemà de la publicació de 
l’anunci en el  Butlletí Oficial de la Província, i tauler d’edictes municipal, als efectes de que 
qualsevol interessat  pugui examinar l’expedient i/o presentar reclamacions o suggeriments. 
En el cas que no es presentes cap al·legació  o reclamació, l’acord inicial d’aquestes 
modificacions adoptat per l’ajuntament en Ple esdevindrà definitiu a tots els efectes 
 
ANNEX 
ARTICLE 8 
1. L’objecte de concessió és el dret a ocupar de manera privativa i amb caràcter exclusiu, 
cadascuna de les parades fixes del mercat, amb la finalitat i obligació de destinar-los a la 
venda al detall amb la modalitat i els articles per a les quals estiguin classificats dins de la 
relació de les autoritzades. 
2. La durada de la concessió serà la que marqui l’acord d’adjudicació de les parades. No 
obstant, de mutu acord es podrà renovar la concessió  de les parades del Nou Mercat 
Municipal, per un període de 15 anys, sempre que no sobrepassi el límit legal vigent, previ 
pagament de dels drets fixats  per a la renovació de la concessió. Quan la renovació de la 



 

 

concessió sigui motivada per l’assumpció de l’explotació de la parada per familiars fins a 
segon grau, els drets de renovació que abonaran aquests serà com a màxim el 25% del 
valor dels drets de concessió vigents , en aquell moment, per parades d’igual naturalesa i 
període. En el cas de les empreses familiars amb personalitat jurídica, per acollir-se a 
aquesta condició, la majoria de les participacions o accions han d’estar a nom de familiars 
fins a segon grau 
 
INTERVENCIONS 
La Sra. Anna Marmol, PSC, defensa la proposta  i diu que avui portem a ple la modificació 
del reglament del mercat vist que l’associació de paradistes del mercat ha expressat de 
manera reiterada la seva preocupació per a demanar major continuïtat a les actuals 
concessions. 
Els mercats municipals són serveis públics tradicionals contemplats dintre de les 
competències dels ens locals per tal de garantir l’abastament de la població local en 
productes alimentaris i de primera necessitat. És més, la legislació el contempla com a 
servei mínim obligatori pels municipis de més de 5000 habitants. 
El mercat continua afavorint el comerç de proximitat, donant vida i cohesió al nucli de la 
població, i atenent que la majoria de mercats estan sostinguts per negocis o empreses 
gairebé familiars, representen un suport a l’ocupació i desenvolupament local. D’aquí les 
modificacions per afavorir el seu sosteniment i donar una certa estabilitat a les parades que 
configuren el mercat pròpiament dit. 
Per altra banda podem definir tres punts que recolzen directament aquesta modificació: 
1) Els paradistes van haver de fer una gran inversió inicial en el trasllat de la parada de 
l’antic mercat al nou.  
2)  Els paradistes  han fet front a les conseqüències derivades del trasllat a un edifici nou. 
Climatització, filtracions, com així ho reflexa l’informe tècnic. 
3) La  situació econòmica actual que no afavoreix la plena ocupació del mercat. 
Vistes totes aquestes consideracions, es proposa la modificació de l’article 8 del Reglament 
del mercat, per a fomentar el manteniment de les empreses familiars i amb uns drets de 
renovació de la concessió mes proporcionats en sintonia amb l’ordenança fiscal 9, Taxa del 
mercat, que pel que respecta al traspàs entre familiars o per causa d’herència, estableix 
barems més econòmics. 
Així doncs volem aprovar la modificació del reglament del mercat municipal incorporant a 
l’article 8 l’apartat 2 amb el redactat següent: 
“La durada de la concessió serà la que marqui l’acord d’adjudicació de les parades. No 
obstant, de mutu acord es podrà renovar la concessió de les parades del Nou Mercat 
Municipal, per un període de 15 anys, sempre que no sobrepassi el límit legal vigent, previ 
pagament dels drets fixats per a la renovació de la concessió. Quan la renovació de la 
concessió sigui motivada per l’assumpció de l’explotació de la parada per familiars fins a 
segon grau, els drets de renovació que abonaran aquests serà com a màxim el 25% del 
valor dels drets de concessió vigents, en aquell moment, per parades d’igual naturalesa i 
període. En el cas de les empreses familiars amb personalitat jurídica, per acollir-se a 
aquesta condició, la majoria de les participacions o accions han d’estar a nom de familiars 
fins a segon grau. 
Per CiU el Sr. Agustí Sampere, explica que donar que es tracta clarament d’una mesura 
que facilita la continuïtat dels negocis familiars i petits i que aquests han demostrat 
clarament ser una de les mes fermes apostes contra la crisis, el vot del nostre grup serà 
favorable. 
Pel PP el Sr. Victor Martos,  comença dient que ens agrada aquesta modificació del 
reglament com no pot ser d’una altra manera, creiem en la ferma voluntat de l’equip de 
govern en la continuïtat de les parades al mercat i  si aquesta mesura ajuda a la continuïtat 
i no al perjudici de les generacions properes nosaltres no podem posar pals a les rodes, el 
nostre vot serà favorable. 
VOTACIÓ: FOU APROVADA PER UNANIMITAT 
 
7.- PROPOSTA SOBRE COMPLEMENTS PER PERLLONGAMENT DE JORNADA 



 

 

ATÈS que la Llei 2/2012, de 29 de juny, de Pressupostos Generals de l’Estat pel 2012, 
estableix, entre altres mesures que afecten al personal de les administracions públiques, 
una jornada mínima de 37,5 hores setmanals per al personal de l’Estat, però que també 
obliga als funcionaris i treballadors al servei de les administracions locals.  
ATÈS  que aquesta nova regulació que reemplaça l’anterior existent de l’any 2005 que 
fixava una jornada laboral de 37,5 hores com a màxim, té repercussió en l’organització i 
funcionament dels serveis municipals, especialment en el departament de la policia local. 
ATÈS els pactes sobre les condicions de treball signat entre els representants dels 
funcionaris i l’Ajuntament de Castellar en data 22 de desembre de 2006, mitjançant el qual, 
en l’apartat 1.2 s’estableix que, per la policia local,   la seva jornada ordinària serà de 37.5 
hores setmanals, amb un excedent per tant de 2.5 hores sobre la jornada ordinària pactada 
en conveni col·lectiu per a la resta del personal de l’Ajuntament. 
ATÈS que en el mateix apartat s’estableix per als agents, el cobrament d’un complement de 
234€ mensuals per aquesta perllongació de la jornada, que venen percebent els agents des 
de la signatura dels esmentats pactes. Així mateix s’estableix per als caporals un 
complement de 251.76€ mensuals per al mateix concepte 
Atès Llei de Pressupostos de l’Estat, en el seu article 23, limita la reposició d’efectius per a 
l’any 2013,  però el personal de la Policia Local de l’Ajuntament de Castellar,  a partir del 
mes de gener de 2013, per tal de donar un millor servei a la ciutadania, realitzarà un 
augment de la jornada mínima establerta que ha  estat acceptada per aquest col·lectiu,  i 
que  per l’Ajuntament no implica cap augment de la massa salarial de 2012, per la qual 
cosa  continuarà realitzant la perllongació de la seva jornada laboral ordinària. 
Vist l’informe d’intervenció que per atendre aquest compromís s’haurà d’aprovar una 
modificació de crèdits al pressupost 2013, que es finançarà amb baixes del mateix capítol I 
Ateses les atribucions que em confereix l’article 53.1.i) del Text refós de la Llei municipal i 
de règim local de Catalunya, aprovat per Decret legislatiu 2/2003, de 28 d’abril. 
A l’Ajuntament Ple es proposa l’adopció dels següents 
ACORDS 
PRIMER.- Aprovar, atesos els raonaments de la part expositiva d’aquesta resolució, 
mantenir  el complement de perllongació de jornada del personal de la Policia Local per a 
l’any 2013, amb el mateix import establert per l’any 2012,. 
SEGON.- Comunicar aquesta resolució al departament de Recursos Humans, la Regidoria 
de Seguretat Ciutadana, els serveis econòmics i els representants dels treballadors. 
 
INTERVENCIONS 
Defensa la proposta la Sra. Soraya Rodríguez,  PSC,  dient que la disposició addicional 71 
de la Llei 2/2012, de 29 de juny estableix com obligatòria una jornada efectiva mínima de 
37’5 hores setmanals deixant sense efecte els acords i convenis que convenis contradiguin 
aquesta disposició. Aquesta nova regulació influeix un cop mes a  l’organització i 
funcionament dels serveis municipals. A l’Ajuntament de Castellar del Vallès aquesta nova 
normativa té una repercussió directa en tots els departament però en especial en el 
departament de la policia local. El passat 22 de desembre de 2006 els representants dels 
treballadors i l’Ajuntament van acordar una jornada ordinària per la policia local diferent al 
de  la resta de treballadors de l’ajuntament derivada de la necessitat del servei sent de 37’5 
setmanals la jornada ordinària dels agents i 40 hores setmanals la jornades dels caporals. 
Aquesta jornada suposava un perllongament de jornada respecte a la resta de treballadors 
de l’Ajuntament de dos hores i mitja pels agents i cinc hores pels Caporals, donat que la 
jornada  ordinària per la resta de col·lectius era de 35 hores/setmanals. 
En la negociació col·lectiva que es va dur a terme l’any 2006 es va arribar a l’acord de 
compensar econòmicament la diferència horària a les condicions de treball del col·lectiu de 
la policia en les quantitats de 234 € i 251’76 € pels agents i caporals respectivament. Tant 
mateix i tenint en compte l’estructura organitzativa en matèria de recursos humans de 
l’àrea de seguretat ciutadana de l’Ajuntament de Castellar i la limitació que estableix 
l’article 23 de la llei de pressupostos de l’estat  respecte a la reposició d’efectiu per l’any 
2013, el passat 25 de gener de 2013 es va signar l’acord a la taula negociadora constituïda 
entre els representants dels treballadors i l’Ajuntament de continuar realitzant un 



 

 

perllongació de jornada ordinària per tal de continuar garantint un servei de qualitat a la 
ciutadania, així doncs el col·lectiu de la policia realitzarà un augment de la jornada mínima 
de 37’5 hores/setmanals establerta a la Llei 2/2012, realitzant per tants els agents una 
jornada de 40 hores setmanals i els caporals de 42’5 hores/setmanals, ambdós amb 
caràcter de jornada ordinària. Econòmicament aquesta prolongació de jornada donat el seu 
caràcter d’ampliació d’una jornada mínima no implica no implica cap augment en la massa 
salarial del col·lectiu de la policia local respecte a l’any anterior. 
Per CiU intervé la  Sra.  Bea García, des del grup de Convergència hem de felicitar els 
treballadors municipals per la resolució del conflicte laboral que existia entre ells i 
l’Ajuntament, tal com va quedar palès en el ple anterior, però creiem fermament que quan 
es té la responsabilitat de governar, l’equip de govern ha de negociar, dialogar i tornar a 
negociar i tornar a dialogar tantes vegades com calgui abans de trencar les cartes, ja que 
després es creen situacions de difícil resolució com és la situació de desprestigi en que el 
nostre alcalde ha col·locat a la policia local.   
Per construir i acreditar cal molta feina i molts anys de consolidació, però per destruir i 
desacreditar calen dos segons, o una simple carta com la que vostè va enviar el passat 28 
de desembre.  
Per diferents situacions, he treballat molts anys amb joves, i recordo encara quan els 
membres de la policia local eren coneguts com els “monillos” entre els diferents col·lectius. 
Actualment cap jove no associaria aquests dos termes,  però ens han calgut molts anys i 
molts esforços des de diferents àmbits, i sobre tot des de la pròpia policia, per capgirar 
aquesta imatge repressora i ridícula envers una de col·laboradora, educativa, preventiva i 
protectora, socialment reconeguda i respectada. 
Accions com la que va protagonitzar enviant una carta als ciutadans que havien estat 
sancionats durant uns dies del desembre, afirmant que i cito textualment: “... la policia 
municipal de forma unilateral i sense prèvia advertència, va començar el passat 19 de 
desembre una campanya consistent en multar de forma indiscriminada. I: Considerem que 
estem davant d’una acció que perjudica greument la ciutadania” o el que és el mateix: la 
policia municipal pel seu compte s’inventa campanyes per perjudicar els ciutadans; i 
aquestes són accions de desautorització total de les seves forces de seguretat, i si vostè 
que és l’alcalde desautoritza públicament la seva pròpia policia, que no han de pensar el 
ciutadans de Castellar? Calien realment aquestes expressions? 
Com a grup municipal ens sembla molt desafortunada la seva intervenció, màxim quan el 
que a vostè només el preocupava era: no perdre popularitat, dirien uns,  i no perdre vots, 
dirien altres. I és que, al final tot es redueix al mateix, salvar la seva imatge pública, 
segons vostè: la policia organitza campanyes que perjudiquen la ciutadania, o que  les 
treballadores de l’Obra Social Benèfica són unes insolidàries que només miren el seu sou 
sense tenir en compte el bé comú, que passa evidentment pels paràmetres que vostè 
estableix, sense explicar als ciutadans que part del problema és el deute que l’Ajuntament 
té amb aquesta entitat.    
Són moments difícils, s’han acabat les èpoques en que es podia governar a cop de talonari 
donant-ho tot a empreses externes perquè fessin una millor o pitjor gestió, i sembla que 
això encara no ho han entès, calia realment donar la gestió de l’Obra social al Consorci 
Hospitalari? Calia donar la gestió del Mirador a una empresa externa? Les empreses, poden 
funcionar més o menys bé o poden endur-se els diners i deixar-nos els problemes com hem 
pogut constatar amb l’Obra Social. Nosaltres creiem que és hora de confiar plenament en 
els treballadors municipals, perquè ells són part implicada del projecte de ciutat i segur que 
faran els possibles i els impossibles perquè les coses funcionin, i a un cost bastant més 
raonable i econòmic. 
Si no estigués tan capficat en preservar la seva immaculada imatge i estigués més entestat 
a assolir el bé comú del conjunt de ciutadans de Castellar, de tots, no només dels que el 
voten; potser llavors no cometria errades com la que ha fet amb aquesta carta, perquè si 
realment està convençut que algun o alguns membres de la policia municipal han actuat de 
mala fe, no cal esbombar-ho als quatre vents sense tenir-ne les proves definitives, cal 
actuar amb responsabilitat, revisant les sancions i obrint expedient disciplinari a qui hagi 
pogut fer un mal us o abús de la seva autoritat i tot seguit retirar les sancions no 



 

 

procedents, però no qüestioni tot un col·lectiu només perquè la seva popularitat baixi dos 
punts, o pels vots que podria perdre. 
Ens agradaria que no es tornessin a repetir situacions com aquesta i que un cop tancat 
l’expedient informatiu que ha iniciat per esbrinar les responsabilitats per aquesta acció en 
doni detallat compte a tots els grups municipals així com al ple, malgrat tot votarem a 
favor. 
Pel PP intervé el Sr. Antonio Carpio, en primer lloc manifesta que el vot del seu grup serà 
favorable. També diu que comparteix moltes línies que ha exposar el grup de CiU, i sobretot 
pel que fa a la carta enviada pel Sr. Alcalde. 
Intervé el Sr. Alcalde,  tot recordant que estem parlant d’una proposta sobre els 
complements per perllongament de la jornada, es a dir estem parlant d’un acord que han 
arribat els representants dels treballadors de la Policia, amb l’equip de govern per tal  de 
poder satisfer el compliment de dos decrets llei, en el qual es demana a tots els membres 
que exerceixen la funció pública que realitzin més hores de treball respecte a les que 
estaven realitzant.  
Si aquest equip de govern te la sospita de que hi ha hagut algun tipus d’actuació per part 
de qualsevol treballador municipal que no s’ajusta al que és la seva tasca i la seva feina, la 
seva obligació és obrir un expedient informació, i que és el que hem fet.      
S’obra un torn de replica amb la Sra. Bea Garcia, de CiU, dient que evidentment vostè por 
donar les explicacions que vulgui i em consta que les ha fet, el que estem qüestionant aquí 
no és al informació que vostè ha donat internament, que aquesta seria la correcta i obrir els 
expedient que calguin seriem els correctes, el que no ens sembla correcta és la carta en els 
termes en que s’ha enviat, ja que d’entrada t’estava desprestigiant un col·lectiu posant en 
dubte la seva acció sense haver esbrinat les causes, en tot cas, primer esbrinen les causes i 
després fem una roda de premsa i expliquem si s’han obert tants expedient sancionadors 
per fer una mala pràctica de la funció. El que no ens sembla correcte és que abans d’obrir 
tot aquest expedient s’informi a una part de la ciutadania, a la que ha estat afectada en uns 
termes molts genèrics. 
Torna a intervenir el Sr. Alcalde per dir que  la carta només s’ha enviat als ciutadans sobre 
els quals  hi ha la sospita, i per tant el que s’ha fet és donar explicacions a ciutadans sobre 
els quals hi ha la sospita que han estat receptors d’una multa que en unes altres condicions 
no s’hauria posat. 
VOTACIÓ: FOU APROVADA PER UNANIMITAT 
 
8.- OFERIMENT A LA SEGURETAT SOCIAL DE GARANTIA HIPOTÈCARIA PER 
DEUTES DE L’OBRA SOCIAL BENÉFICA 
ATES que la Fundació Obra Social Benèfica de Castellar del Vallès ha vingut desenvolupant 
les seves activitats fundacionals però s’ha vist obligada per diverses vicissituds, derivades 
de tensions de tresoreria i d’un compte d’explotació deficitari  a haver de demanar 
ajornament i aplaçament de les quotes a la Seguretat Social corresponent a les 
mensualitats de setembre de 2011  a gener de 2012 i que aquest aplaçament va estar 
concedit per Resolució de la Tresoreria General de la Seguretat Social de data 7 de maig de 
2012 establint-se les quotes aplaçades fins al pagament del total import adeutat inicialment 
de 154.481,77 euros de principal més els seus corresponent interessos, actualment inferior 
per abonament de les quotes.  
ATES que la Fundació Obra Social Benèfica de Castellar del Vallès està intentant fer front al 
pagament de les quotes aplaçades de conformitat amb la resolució si bé ha estat requerida 
per la Tresoreria General de la Seguretat Social perquè pugui presentar  garantía suficient 
del deute de conformitat amb el procediment de recaptació de la Seguretat Social. 
ATES que la Fundació Obra Social Benèfica de Castellar del Vallès ha hagut de demanar dos 
aplaçament a aquesta petició ja que no disposa de béns ni drets que li permetin fer front a 
garantir l’esmentat deute ni té capacitat per a aportar aval bancari degut a la seva singular 
situació financera. 
ATÈS que la Fundació Obra Social Benèfica de Castellar del Vallès està treballant en un pla 
de viabilitat que permeti la seva sostenibilitat però es necessari que garanteixi aquest deute 
perquè en cas contrari podria  ser inviable la seva continuïtat. 



 

 

ATES que la Fundació Obra Social Benèfica de Castellar del Vallès ha sol·licitat a aquest  
Ajuntament en el marc dels acords subscrits a través del conveni  de col·laboració de data 4 
octubre 2010 aprovat pel Ple Municipal de data 28 setembre de 2010 que es pugui aportar 
en garantía de l’ajornament esmentat, qualsevol bé immoble que de propietat municipal 
tingui el caràcter patrimonial i un valor cadastral o de mercat suficient per garantir el total 
import que ho requereix.  
ATES la històrica vinculació de la Fundació Obra Social Benèfica amb l’Ajuntament així com 
la problemàtica social que es derivaria de no poder aportar l’esmentada garantia. 
ATÈS que en el darrer Inventari Municipal de Béns i Drets , figura el següent bé amb el 
número 409 amb la qualificació de patrimonial: 
“URBANA . – Finca assenyalada amb el número G1B en el plànol d’adjudicació de parcel·les 
resultants del projecte de reparcel·lació del subsector 2, del pla parcial del sector “Can 
Bages”, de Castellar del Vallès, de figura irregular i amb una superfície de cinc mil metres 
quadrats destinats a un ús industrial qualificat d’indústria gran. Afronta: Al Nord, amb finca 
assenyalada de ZV1, destinada a zona verda; al Sud, amb finca assenyalada de G1A 
assenyalada en el plànol d’adjudicació de parcel·les resultants del subsector 2, del pla 
parcial de Can Bages, de Castellar del Vallès; a l’Est, amb finca assenyalada de EQ, 
destinada a equipaments i a l’Oest , amb carrer 2.” 
ATÈS que l’esmentat be figura inscrit al registre de la propietat de Sabadell núm. Quatre 
sota el número de finca 18499, constant afectada a les  càrregues d’urbanització del Polígon 
de Can Bages. 
ATÈS que la valoració donada a aquesta finca pels serveis tècnic municipals cobreix en 
escreix l’afectació a les despeses d’urbanització i  la garantia que  es xifra en l’import de 
principal esmentat més    els recàrrecs, interessos i costes 
ATÈS que la garantía consistirà en una hipoteca immobiliària a favor de la Tresoreria 
General de la Seguretat Social de conformitat amb allò establert  a l’article 28.2 del Reial 
Decret 1415/2004, d’11 de juny pel qual s’aprova el reglament General de Recaptació de la 
Seguretat Social i de conformitat amb les condicions i requisits que d’acceptar-se per part 
de la Seguretat Social es contemplin a la pertinent Resolució administrativa.  
VISTOS els articles 28 i següents respecte a les garanties , i els articles 31 i següents 
respecte a l’aplaçament, tots ells del Reial Decret 1415/2004, d’11 de juny pel qual 
s’aprova el reglament General de Recaptació de la Seguretat Social  
VISTOS els articles 40 i següents del Reglament del Patrimoni dels Ens Locals aprovat per 
Decret 336/1988 de 17 d’octubre, pel que respecte als gravàmens sobre bens immobles de 
caràcter patrimonial  
A l’Ajuntament Ple es proposa l’adopció dels següents 
ACORDS; 
PRIMER.- Iniciar l’expedient administratiu per tal que sobre l’immoble, la parcel·la 
industrial  G1B, es pugui oferir a la Tresoreria General de la Seguretat Social la constitució 
d’una Hipoteca Immobiliària Unilateral per garantir el pagament de l’ajornament i 
fraccionament del deute que per import inicialment de 154.481’77 € de principal, més 
recàrrecs, interessos i costes quer    ha estat concedit a Fundació Obra Social Benèfica de 
Castellar del Vallès per Resolució de data 07 de maig de 2012 i que s’incorpora per annex. 
SEGON.- Oferir  com a bé en garantia  per la Fundació Obra Social Benèfica, a favor de la 
Tresoreria General de la Seguretat Social, la parcel·la industrial  G1B descrita anteriorment   
qualificada  com a patrimonial, i valorada en 1.500.000 €. 
TERCER.- Es concretaran els termes de la garantia a constituir segons els termes que 
determini la Tresoreria General de la Seguretat Social en la corresponent Resolució una 
vegada li sigui ofert l’esmentat immoble en garantia del deute de la Fundació Obra Social 
Benèfica.  
QUART.- Acceptada per part de la Tresoreria General de la Seguretat Social la garantia 
oferta, es procedirà a efectuar la pertinent tramitació administrativa de conformitat amb els 
articles 40 i següents del Decret 336/1988 de 17 d’octubre pel qual s’aprova el Reglament 
del Patrimoni dels Ens Locals, per tal de fer efectiva la constitució de la  Hipoteca Unilateral. 
CINQUÈ.- L’expedient haurà de recollir que l’eventual incompliment de la Fundació en les 
obligacions de la mateixa dimanants de l’acord de fraccionament i ajornament del deute 



 

 

esmentat i que donessin lloc a l’execució de la garantia per part de la Seguretat Social, 
donarà lloc a procediment administratiu de rescabalament per part de l’Ajuntament front a 
la Fundació, pel valor en que hagués estat executada la finca més els danys i perjudicis 
acreditats a la Corporació.  
SISÈ.- Donar-ne compte al Departament de Governació de la Generalitat de Catalunya. 
 
INTERVENCIONS 
El Sr. Alcalde  presenta la proposta i diu: en aquest vuitè punt de l’ordre del dia d’avui 
portem a aprovació l’oferiment a la Seguretat Social d’una Garantia hipotecària pels deutes 
de l’Obra Social Benèfica. Aquesta és una qüestió que hem tractat amb els diferents 
portaveus municipals amb representació a l’Ajuntament. Una qüestió que implica 
directament aquest consistori per tal de donar continuïtat i viabilitat a la Fundació Privada 
Obra Social Benèfica.  
Amb el permís dels senyors regidors, faré jo mateix la intervenció, com a president del 
Patronat que presideixo, i faré una intervenció més llarga del que és habitual.  
Crec que el tema s’ho mereix i que, per tant, desperta l’interès de tothom. 
El primer punt que m’agradaria destacar és la naturalesa de la mateixa Obra Social Benèfica 
i aclarir les relacions amb l’Ajuntament. L’Obra Social Benèfica és una Fundació. Més 
concretament una Fundació Privada. Això vol dir que és un organisme que no té ànim de 
lucre, dit d’una altra manera, no busca, no cerca, cap tipus de benefici. I en el cas que 
existeixi aquest s’ha de revertir sobre la mateixa fundació.  
És, doncs, l’Obra Social un organisme públic? Doncs No. Al tractar-se d’una Fundació 
Privada, més enllà que el president en sigui l’Alcalde i el vicepresident el rector, els 
membres del Patronat ho són a títol privat. És a dir, ni l’Ajuntament, com a institució, ni el 
Bisbat, com organisme, formen part de la Fundació.  
Crec que és important recalcar, doncs, que ni estem davant d’una empresa normal i corrent 
ni tampoc davant d’un organisme públic.   
Què ha passat amb l’Obra Social Benèfica?? 
Mireu, a l’Obra Social no és que li hagi passat res d’extraordinari durant aquest darrer 
exercici, ni en els darrers tres, ni en els darrers deu exercicis.  
L’Obra Social malauradament ha tancat sempre en pèrdues.  
Per il·lustrar-ho.  
L’any 2002, pèrdues de 315.130€ 
L’any 2003, pèrdues de 357.130€. 
L’any 2004, pèrdues de 418.050€. 
L’any 2005, pèrdues de 412.584€. 
L’any 2006, pèrdues de 526.564€. 
L’any 2007, pèrdues de 691.861€. 
L’any 2008, pèrdues de 623.877€. 
L’any 2009, pèrdues de 789.949€. 
L’any 2010, pèrdues de 422.234€. 
L’any 2011, pèrdues de 381.727€. 
L’any 2012, pèrdues de 397.450€. 
(I permeteu-me un petit apunt, aquestes xifres de tancament pressupostari que han estat 
presentades davant del Protectorat del Departament de Justícia de Generalitat. I afegeixo, 
en la darrera Junta del Patronat s’ha encarregat una auditoria externa, ja que enguany és el 
primer any que la nova llei de Fundacions ens hi obliga). 
Tornant al fil de l’argumentació, històricament sempre ha passat això. Des dels inicis, 
sempre hi ha hagut pèrdues. I, si ha tirat endavant durant aquests 85 anys d’història ha 
estat  gràcies a donacions, herències de residents i aportacions de l’Ajuntament.  Ara ens 
trobem davant d’un canvi de model.  És obvi i evident per tothom, que en l’actual tessitura 
de crisis econòmica fa inviable aquest model.  
Primer, perquè no hi ha donacions. 
En segon lloc, perquè no hi ha herències.  



 

 

I, en tercer lloc, perquè l’Ajuntament no pot ni ha de suportar un dèficit estructural anual 
d’una Fundació Privada que puja fins la xifra de 400.000 euros, aproximadament la mateixa 
quantitat de diners que es destinen a la regidoria de Serveis Socials. 
Deixi’m insistir: l’Ajuntament pot col·laborar amb una Fundació Privada, podem ajudar, 
podem fer tots els possibles per tirar endavant (i avui en el plenari és un mostra amb el 
punt que portem a aprovació).  Però l’Ajuntament no pot, no ha de, no és funció dels 
pressupostos municipals finançar sine die, per sempre més, el desajust econòmic que es 
produeix a l’Obra Social Benèfica. 
Mentre he tingut la responsabilitat de ser el president de la Fundació s’han aportat  
1.386.581€, uns 230 milions de les antigues pessetes, una mostra més que evident que 
aquest equip de govern està compromès amb l’Obra Social. 
Ara bé, això no treu que aquesta situació en el temps sigui insostenible. 
Per dues raons diferents: 
1era Raó. Perquè els diners públics són de tots els ciutadans. Dels que, com jo, tinc una 
familiar a la residència, però també dels que no en tenen o dels que en tenen una altra a 
una residència que no és l’Obra Social Benèfica. L’Ajuntament ha de pagar a l’Obra Social 
pels serveis que contracta i rep a canvi d’una contraprestació econòmica. Això difícilment 
serà mai així. Ho sabem, especialment perquè el compromís municipal també és el de 
sufragar les obres d’ampliació, tal com recull el conveni vigent entre les dues entitats. Però 
en cap cas es pot estendre indefinidament el compromís de tapar el dèficit que cada any es 
genera.  
I 2ona Raó. Saben els senyors regidors perquè en el darrer ple de desembre estaven al ple 
els treballadors municipals. Ho saben?? Mirin, durant els últims quatre anys als treballadors 
del sector públic se’ls hi ha baixat la seva capacitat adquisitiva en més d’un 20%. I quan 
parlo de treballadors del sector públic, no només pensin en oficinistes, pensin en metges, 
infermeres, mestres, professors, policies, bombers, etc. Llocs de feina que entenem que són 
de vital importància. Doncs, torno a repetir, se’ls hi ha baixat en més d’un 20% el seu sou. 
Sé que aquestes dues reflexions no agradaran massa, diria,més aviat gens. Però em sembla 
del tot important fer-les per poder emmarcar correctament el debat.   
Jo ja entenc que davant d’una situació com aquesta hem de buscar culpables.  
Això és molt legítim i, afegiria, molt humà. 
Sempre hem de buscar culpables. En tot a la vida, sempre hi ha un culpable que les coses 
ens vagin malament.  
I és igual que ens donin números. És igual que ens donin arguments.  
Volem culpables.  
Doncs, em sap molt de greu, però aquí no hi ha culpables.   
Mirin, ja l’any 2008 a instàncies de l’Ajuntament, la Diputació de Barcelona va encarregar 
un estudi sobre la situació de l’Obra Social Benèfica. Ho va fer un dels “suposats” culpables 
de tot plegat, el Consorci Hospitalari de Catalunya. En aquest estudi ja s’apuntava que un 
dels problemes econòmics del centre era el plus que cobra la plantilla, que va més enllà del 
que fixa el conveni. 
Any 2012 a instàncies del Patronat de l’Obra Social Benèfica es va encarregar un altre 
estudi. En aquest cas al Parc Taulí, amb qui, per cert, ens han comunicat la voluntat de no 
continuar portant la gerència de l’Obra Social Benèfica. Doncs, quatre anys després, el 
Consorci Hospitalari Parc Taulí, del qual en forma part l’antic Nen Jesús, ara Sabadell Gent 
Gran, detecta exactament els mateixos problemes. Un sobrecost en el capítol de personal, 
una de les mesures que s’ha incorporat en el Pla de Viabilitat de la Fundació.  
Pot semblar que entre el 2008 i el 2012 no s’hagi fet res.  I és fals. S’ha fet molta i bona 
feina.  
La major part de les mesures que s’han pres. El que podríem dir el “gruix de les mesures” 
s’ha encaminat a millorar els ingressos. I això s’ha aconseguit. 
Donant més rendiment al menjador i d’altres serveis complementaris que s’han posat en 
marxa. Però, especialment, per dues mesures que ens han permès disminuir el dèficit: la 
concertació de 70 places amb la Generalitat de Catalunya, fet que ens ha permès tenir un 
gran estabilitat en els ingressos, i també cedir el Serveis d’Assistència a Domicili, conegut 
com el SAD, i que genera beneficis a l’Obra Social Benèfica.  



 

 

Amb aquestes mesures, i d’altres que no m’estendré a comentar,  s’ha aconseguit reduir a 
la meitat el dèficit de l’any 2009. Uns 400.000€ per ser més exactes. 
Però amb això no n’hi ha prou. Tenim un centre a ple rendiment. Amb les places ocupades. 
Amb nous serveis. Les professionals que hi treballen fan una fantàstica tasca. Vagi per 
endavant. Però treballar la via dels ingressos ens queda curta. Recalco, ara mateix no és 
possible incrementar més els ingressos.  
És més, la Generalitat que és de qui rebem la major part dels ingressos, ens deixa a deure 
una factura, del passat mes de juliol, o bé no les paga quan les ha de pagar i, última 
notícia, ens baixa la quantitat de diners a percebre durant el 2013.  
I és clar, el càlcul que fa la Generalitat ho fa tenint en compte el que es paga segons 
conveni en el sector, en cap cas incorporant una millora en el sou dels treballadors que 
l’Obra Social, per altra banda, sí paga mensualment. 
Us proposo fer un exercici: deixem de banda tots els deutes, amb la Seguretat Social, 
Hisenda i principals proveïdors. Imaginem que no hi són, de fet, els d’aquest 2012 els 
acabarà pagant l’Ajuntament, i per tant, no és imaginar tant, si es té en compte el que 
regula el conveni vigent.  Estem totalment al corrent de pagament. Nets i polits. 
Immaculats. 
Doncs, si demà dia 30 de gener de 2013 comencés l’activitat a la residència el 30 de gener 
de 2014, un exercici comptable després, hauria generat novament 400.000€ més de dèficit.  
Això, sense comptar, i permeteu-me també l’apunt, que a la vegada resultaria impossible 
poder abordar les necessàries obres de manteniment i millora en alguna de les zones del 
recinte. Per tal que el centre pugui continuar estant concertat, cal complir amb la 
normativa, i això significa anar més enllà del manteniment pura i simplement reactiu que 
ara mateix estem fent a l’Obra Social Benèfica.  Què es pot fer davant d’aquesta situació?? 
Doncs ara toca abordar amb profunditat la despesa. No tenim més marge en els ingressos i 
per això toca revisar en què gastem. No vull dir que no ho haguem fet durant tot aquest 
període de temps. Ho hem intentat i no sempre, també cal dir-ho, amb èxit.  
I aquí hem de fer autocrítica. L’Expedient de Regulació d’Ocupació que es va plantejar l’any 
2011 no es va poder aplicar tal i com s’havia previst. Vam fallar tant en el plantejament 
com també en la seva implementació. Fallo nostre, del Patronat, que assumirem en totes 
les seves conseqüències i que, en definitiva, va suposar la rescissió del contracte amb el 
Consorci Hospitalari de Catalunya. 
En qualsevol cas, això denota que des del Patronat es veu la necessitat d’abordar la qüestió 
de la despesa. I és que la dada és demolidora: el 80% dels ingressos de l’Obra Social 
Benèfica es destinen a pagar els sous dels treballadors, quan el recomanable seria situar-se 
al voltant del 60%. És veritat que en el sector serveis la principal despesa sempre és la de 
personal. Ara bé, aquest xifra ens indica que, vulguem o no, aquest àmbit s’ha de reduir 
necessàriament si volem arribar a una situació d’equilibri.  
El marge en el 20% restant és molt petit. No hi ha una excessiva capacitat de maniobra per 
tocar els serveis exteriors i els proveïdors de material. També ho farem, és clar, perquè tot 
suma i no estem en condicions de renunciar a res. Ara bé, no hi ha un marge que ens 
permeti fer un estalvi de la magnitud que estem plantejant en aquest moments. 
No s’hi val a dir que no s’està d’acord en l Pla de Viabilitat sense plantejar una alternativa 
sòlida i seriosa. Si s’opta per fer això, s’opta per tancar.  
Sóc així de contundent, perquè demà uns haurem de gestionar la complexitat, haurem de 
fer front als pagaments dels proveïdors i nòmines. 
Sabem que el complement personal garantit és un dret adquirit en el temps. Però és un 
dret que la Fundació a dia d’avui no se’l pot permetre.  
Però la proposta del Patronat no és treure’l i ja està. El Patronat planteja una alternativa 
compensatòria. Una alternativa justa, lògica, natural i saludable: que aquest complement 
personal garantit sigui substituït per un de variable en funció dels resultats. Aquest és el 
canvi de model que plantejàvem a l’inici.  Hem de passar d’una residència subvencionada a 
una residència que sigui autònoma per si mateixa, una residència major d’edat. Que no 
depengui de donacions, herències o de l’aportació de l’Ajuntament de torn que any rere any 
ha de fer a fons perdut.   



 

 

Un canvi de model que ens apropa al d’una cooperativa, on els beneficis es reparteixen 
entre els socis treballadors. Que ningú pensi que el Patronat està fent tot això per “vendre” 
la residència a ningú. La residència no està en venda.  
De fet, com bé saben, hem fet arribar al sindicat la proposta que si volen poden optar a 
convertir-se en cooperativa.  
I ho tenen senzill: l’Ajuntament en virtut del conveni vigent s’ha fet càrrec del forat generat 
en el 2010, 2011 i també es farà càrrec de l’exercici 2012.   
Per tant, si volen poden començar sense deutes. Si els treballadors creuen que existeix una 
alternativa al Pla de Viabilitat presentat pel Patronat i volen tirar-la endavant, no hi ha 
problema. Que es constitueixin com a cooperativa i que assumeixin les seves decisions de 
com reduir el forat que cada any genera l’Obra Social Benèfica.   
Ho diem seriosament. Si es presenta una pla d’empresa amb cara i ulls i hi ha la voluntat 
per part dels treballadors, no hi haurà cap pega per part del Patronat.  
Vaig acabant. Mireu, podem mirar cap una altra banda. No atendre a raons. Però la 
responsabilitat del Patronat, i aquí m’agradaria deixar patent que tots els membres del 
Patronat ho veiem de la mateixa manera, és la de mantenir la residència oberta. 
No hi ha volta de full.  No ens plantegem cap altre escenari. Allò més important són els 
avis. Aquest és l’objectiu últim de la fundació: vetllar perquè els avis de la nostra vila 
tinguin aquest recurs obert i de qualitat. No perdem de vista, doncs, que els protagonistes 
són els avis i les famílies que han fet confiança a l’Obra Social Benèfica. El Patronat és 
conscient de les dificultats del moment. Però sabem que ens en podem sortir. Avui aquí, de 
fet, estem fent un pas més, gràcies a l’ajuda i col·laboració de l’Ajuntament, que també 
aposta d’una manera ferma i decidida per la continuïtat a 85 anys d’història d’una institució 
com l’Obra Social Benèfica.  
Per CiU intervé el Sr. Josep Carreras, per dir que en aquest punt de l’ordre del dia l’equip 
de govern proposa que l’Ajuntament, d’acord al requeriment fet pel Patronat de la Fundació 
Obra Social Benèfica, en la línia de col·laboració establerta des de fa molts anys, faciliti una 
garantia a la Tresoreria General de la Seguretat Social donat que la Fundació ha tingut de 
negociar el fraccionament de varies quotes de la Seguretat Social motivat per les dificultats 
en la tresoreria i un resultat d’explotació deficitari, acumulat en el temps. 
Tenint en compte que històricament l’Ajuntament sempre ha estat al costat d’aquesta 
institució, avui Fundació Obra Social Benèfica, amb quasi 90 anys de servei exemplar i 
impagable a la població de Castellar, i donat que ja existeix un marc de col·laboració com el 
vigent conveni aprovat en el Ple del 28 de setembre de 2010 per una vigència de 5 anys, el 
nostre vot serà favorable.  
Per l’Altraveu intervé la Sra. Elisenda Alamany,  tot dient al Sr. Alcalde que passarà a la 
historia per dir “aquests drets no ens els podem permetre”,  i avui ho ha tornat a fer, a 
tornat a comparar residencies públiques contra residències privades, a oposar treballadors 
públics contra treballadors del sector privat, i una altra vegada ciutadans en contra 
funcionaris, és una cantarella que últimament estem molt acostumats a sentir. Nosaltres no 
busquem culpables, nosaltres busquem responsables i  que se’n facin càrrec i que ho 
diguin. 
Continua dient que avui portem a aprovació l’oferiment d’una parcel·la de Can Bages per 
poder garantir el fraccionament i l’ajornament concedit per part de la Seguretat Social a la 
Fundació Obra Social Benefica de Castellar del Vallès. Aquesta residència amb 75 anys 
d’història al poble s’ha vist forçada a fer aquest ajornament i aplaçament de les quotes a la 
seguretat social corresponent a les mensualitats de setembre de 2011 a gener de 2012. 
Aquest aplaçament va estar concedit per resolució de la Tresoreria General de la seguretat 
social el maig de 2012, establint-se les quotes aplaçades fins el pagament de l’import total  
154.471 € + interessos. El pla de viabilitat del que tant s’ha parlat de la Fundació diu que 
aquesta no disposa de bens ni drets que li permetin fer front a les despeses.  
L’equip de govern es planteja presentar com aval una parcel·la industrial de Can Bages 
valorada  en un milió i mig d’euros. D’entrada semblaria obvi que des del nostre grup 
pronunciessin un vot favorable envers a aquesta decisió que pren l’equip de govern ja que 
és obvi que hi ha una necessitat imperiosa de fer front a un deute perquè existeixi una 
garantia de cobrament per part de la seguretat social, no obstant ens agradaria fer unes 



 

 

quantes consideracions al respecte; en primer lloc algunes vicissituds per les qual passa de 
puntetes l’explicació del punt que portem avui a votació, te a veure amb la gestió que han 
fet les successives actuacions per part de l’equip de govern de torn dins de la Fundació i 
moltes de les coses que ha suposat la intervenció d’aquest, ha portat a la situació actual de 
la residència. El més important, el préstec amb Unim amb unes quotes mensuals, 
aproximadament de 7.000 € per les obres que van produir-se a la residència anys enrere i 
també l’entrada del Consorci a la Fundació que, amb al seva gestió va agreujar l’aspecte 
econòmic i sobretot la cohesió dins de l’Obra Social. La percepció que l’equip de govern 
actual veu com una llosa el fet d’ostentar la presidència del patronat és evident, sobretot 
perquè a la primera de canvi en qualsevol debat sempre sorgeix la por que les altres 
residències es queixin del suposat tracte favorable cap a l’Obra Social. Però nosaltres 
entenem que de tracte favorable no n’hi ha hagut si existeix un conveni signat que no 
existeix amb les altres, l’Ajuntament és també que va contractar el Consorci Hospitalari en 
el seu moment sense assolir els propòsits fixats i després me’n alegro que s’hagin demanat 
disculpes per aquell  ERO que va denunciar a la seguretat social. 
És per aixó que ara l’Ajuntament és responsable de l’Obra Social i no de les altres 
residencies, perquè notablement ha influït en el seu camí fins ha arribar la debat d’avui, 
també ens preguntem com s’ho fan les altres residències perquè sembla que no tenen els 
problemes que nosaltres estem  generant a l’Obra Social. De totes maneres criem que hi ha 
certes preguntes que cal que siguin respostes:  
1.- L’Ajuntament reconeix que l’Obra Social fa una funció per al poble. Si o No, nosaltres 
pensem que Si. 
2.- La residencia funciona o no funciona, i a la regidoria de Benestar Social, la residencia li 
soluciona el problemes o els hi crea. Creiem que els hi soluciona problemes.                        
3.- Si la residencia no existís, que faria l’Ajuntament amb els casos que ha enviat a la 
residencia. Hi ha arguments polítics o socials per qüestionar o regatejar l’ajuda municipal a 
la residencia. Nosaltres criem que No. 
4.- Es obvi que tenim en compte el conveni que va signar-se, l’Ajuntament ha de seguir 
responsabilitzant-se de la Fundació i ha de ser un prioritat en el pressupost municipal. 
Nosaltres ho seguim creiem així. 
5.- El valor del dèficit en el sector serveis i mes del que estem parlant es qüestionable. A 
nosaltres no ens agrada de davant de la impossibilitat de pagament és posi en venda el 
nostre patrimoni públic, tot i que aixó constata que l’Ajuntament admet que cal ajudar a 
l’Obra social perquè ha intervingut al llarg dels anys amb poca eficàcia i eficiència. 
És cert que avui no portem ha aprovació el pla de viabilitat que la Corporació Parc Tauli ha 
fet per enfilar el bon camí de la fundació, tanmateix aquest punt que votem avui és un de 
tants altres que formen part d’un full de ruta al qual ens hi oposem frontalment amb alguna 
de les seves mesures. Una de les mesures proposades perquè la residencia comenci a ser 
autosuficient. Gairebé la única que es planteja amb determinació en el pla, és la retallada 
salarial a les treballadores, que recordem cobren poc mes de 1.000 €/mensuals, eliminació 
d’un dret adquirit com és plus de personal garantit les  relega a fer la seva feina per 700 € i 
encarar segurament un judici en contra d’aquest Ajuntament. De tots els aspectes 
identificats en el pla a millorar, que no son pocs, s’actua tant sols sobre un que és la 
retribució nominal de les treballadores rases. De fet el pla només treballa en aquest sentit i 
no explica com es procedirà a fer els següents arranjaments perquè l’Obra Social tiri 
endavant, perquè tots sabem que ni tant sols l’aval de la finca  pot arribar a solucionar els 
pagaments pendent globals per part de la fundació. 
En el pla de viabilitat hi ha tres escenaris possibles de futur; el primer és l’Obra social amb 
el plus de les treballadores garantit; 2) l’Obra Social pagant la meitat del plus de les 
treballadores; 3) eliminat el plus de les treballadores completament. D’aquesta tres opcions 
s’opta per la total eliminació del plus i ens demanem si calia contractar a la Corporació per 
fer un equilibri tan senzill. I l’altra pregunta és: després de tot aixó, es solucionaran el 
problemes de l’Obra social. Talment sembla que la solució màgica passi exclusivament per 
les treballadores, per aquest plus que afecta a la part més feble de l’estructura de la 
residencia.  



 

 

Recordo que en campanya electoral per les municipals de 2011, en una fotografia amb 
l’Alcalde, la UGT del Vallès validava les polítiques socials del PSC, José Leiva, sindicalista, 
que apareixia en aquella imatge, ara és regidor d’aquest mateix equip de govern, apel·lem 
directament a aquest regidor perquè n sabem que pensarà  d’aquesta mesura, a nosaltres 
ens sembla un contrasentit sortir a defensar els drets dels treballadors  a  ciutats veïnes i 
després acceptar aixó en el si del seu grup municipal.  
Per tant si, ens agradat estar al costat de les reivindicacions de les treballadores que son 
qui coneixen bé la situació de la residencia, també al costat del comitè que és qui ens ha 
plantejat els seus dubtes, la manca d’informació obtinguda quan s’ha demanat, la poca 
voluntat per plantejar aquesta auditoria, un balanç del propi patrimoni  de la residencia a 
llarg de tots aquest anys. Certament un cop abaratit el cost del personal, serà fàcil que un 
tercer operador estigui interessat en l’Obra Social, veurem si el temps ens acaba donant la 
raó. 
En tota aquesta situació paga qui té menys culpa,  cap responsabilitat sobre qui va 
contractar el Consorci que es va donar en situacions estranyes amb la dimissió de l’antic 
gerent Ramon Montes, cap responsabilitat ni disculpa per l’ERO que va engegar 
l’Ajuntament, fins avui que va ser denunciat per la seguretat social, tot aixó fins arribar a 
dia d’avui quan ens hem de vendre un finca per tapar el forat que hem contribuït a 
engrandir any rere any.  
Creiem que s’ha d’explicar tot per entendre perquè avui votem el que votem i perquè no 
podem  donar-hi llum verda, perquè aixó voldria dir acceptar els errors que s’han anat 
produint sense més. Finalment sens demana que anem tots a la una, però la veritat és que 
la una només és la seva i sempre ha estat la seva. I el fet d’afegir-nos en pro d’aquesta 
decisió de govern sempre comporta sumar-nos a mitges,  en la informació, a mitges amb 
desconfiança. 
Avui nosaltres donada la garantia que suposa i l’admissió de responsabilitat per part de 
l’Ajuntament ens abstindrem en aquest punt perquè criem que es obvi que l’Ajuntament ha 
de seguir ajudant a l’Obra Social, però no podem compartir la resta de mesures que consta 
en el pla de viabilitat. 
Pel PP el Sr. Antonio Carpio,  diu, en primer lloc i abans de començar aquesta intervenció, 
tot el nostre suport a les treballadores de l'Obra social benèfica, gran perjudicades d'una 
nefasta gestió. Sembla que l'equip de govern haurà de començar a acostumar-se a veure 
aquest tipus de manifestacions en els plens. 
Avui es porta a la seva aprovació la garantia d'una finca de Castellar del Vallès. 
Però abans hem de començar a saber el per què s'ha arribat a la situació actual, on s'ha 
d'oferir una garantia hipotecària davant la Tresoreria General de la Seguretat Social per una 
sèrie de deutes contrets davant aquest Organisme. Aquesta situació de tensió de tresoreria 
que ha provocat aquest impagament, s'ha de reconduir, és massa obvi com per discutir-ho. 
El que ja no podem compartir és la forma en com s'estan portant aquests assumptes. 
Aquesta situació a la qual s'ha arribat ara com tots sabem,. No ve d'ahir, sinó que ve 
forjant des de fa ja diversos anys. 
Una manera de fer les coses alarmantment frívola, de no voler veure la realitat, com és i 
tendint sempre a escombrar els problemes sota la catifa per després carregar la culpa als 
altres. - No entrarem en tots els detalls als quals hem tingut coneixement sobre com han 
gestionat l'Obra Social Benèfica per no fer una antologia de la mala administració, però sí 
fer menció en que si haguessin actuat a temps i amb responsabilitat no hauríem arribat 
davant aquesta situació. Posem un exemple: per impagament, hisenda, ha embargat de 
manera preventiva totes les finques de la Fundació.  És comença a negociar amb la 
Seguretat Social el deute de 154.000 € i el 12 de desembre 2012 s'admet la proposta de 
l'Ajuntament de presentar una finca com a garantia de cobrament. S'hauria de constituir 
una hipoteca a favor de la Tresoreria General de la Seguretat Social per garantir el 
pagament del deute. El compromís de pagar 8.000 € cada mes fins al desembre de 2013, i 
que ha dia d'avui s'han 7 quotes a UNNIM del préstec hipotecari amb un import aproximat 
de 46.000 € que generen interessos entrat en valoració de risc del BBVA, que podria 
demanar l'execució hipotecària en què s'ha entrat en negociació amb el banc, per poder 



 

 

afrontar les necessitats ordinàries de tresoreria i retornar les quotes impagades. No crec 
que sigui necessari seguir donant xifres, ja que tots coneixem com està la situació.  
Amb una situació com aquesta es constata que ens trobem davant d'una molt mala gestió 
del patronat, on s'han estat pagant uns serveis a empreses que sobre el paper haurien 
d'haver sanejat l'OSB.  Com per exemple: com pot ser que en temps de crisi contractin al 
seu dia el consorci, i el que ha suposat el cost de la gerència o com contractar un comptable 
a temps complet amb la despesa que suposa aquests costos, i finalment el servei temporal 
del Parc Tauli pagant a preu d'or, per tal sols realitzar un informe. 
Aquesta és la història de sempre, mala gestió i mala gestió, primer va ser CiU i ara del PSC. 
Castellar del Vallès no mereix aquest tracte i no mereix estar en mans de mals gestors 
Com han pogut comprovar el Partit Popular de Castellar no ha volgut manifestar-se amb els 
mitjans de comunicació al tractar-se d'un problema molt sensible tal com es va acordar en 
la junta de portaveus, i així ho hem fet, però avui toca debatre aquest situació, i que vostès 
expliquin avui aquí amb pèls i senyals en aquesta sala el perquè han permès arribar a 
aquesta situació tan extrema amb l'Obra Social Benèfica, en la qual s'han hagut d'acollir 
com a últim recurs a un pla de viabilitat molt agressiu amb el resultat de retallar el salari de 
les treballadores d'aquest centre que perjudica la qualitat d'aquest servei, que sens dubte 
cal felicitar aquest treball que desenvolupen a l'OSB. 
I deixin-me que els hi digui una cosa, és curiós que davant nostre ens trobem amb el partit 
socialista que tant defensa els treballadors i que fins i tot un dels seus membres es  
sindicalista, és molt curiós, 
Aquest pla de viabilitat es podia haver fet fa anys, i estem convençuts que hagués estat un 
pla totalment diferent al que hi ha ara, i ens haguéssim pogut evitar la contractació 
d’empreses externes per poder portar aquest centre, i  que  per la única cosa que han servit 
és per engreixar els deutes acumulats i acabar fent un pla de viabilitat inacceptable. I  
insisteixo, aquest pla de viabilitat és el que s’hagués hagut de fer anys enrere des que va 
començar la situació de crisi econòmica, tot i que en aquest cas el problema no ha estat la 
crisi si no la mala gestió del patronat. De tota manera la lògica teoria de qualsevol 
empresa, quan els comptes no surten, és: 

- elaborar un pla de viabilitat a temps i realista a la situació actual. 
- renovar la gerència i administratius de l'altra direcció. Nosaltres vam optar per 

aquesta segona l'opció 
- seguidament després del dèficit acumulat i comprovar que aquesta empresa sàpiga 

com de malament ho han portat els anteriors gestors és fer un balanç de la situació i 
finalment si cal una Auditoria. 

Així doncs ja que s'ha iniciat i animat aquest procés d'aquesta possible auditoria a l'Obra 
Social Benèfica, confiem i esperem que es porti a terme, seria una bona manera de saber 
amb claredat com s'ha gestionat aquesta Obra Social Benèfica, .és possible que si aquesta 
auditoria es realitza ens sorgeixi pel camí també la tan bona gestió que ens deixo anys 
enrere CiU. 
D'altra banda deixeu-me que li digui a l'equip de govern que, confiem que no hi ha res 
amagat en tot això, el que passa és que no saben portar res, i el pitjor de tot és que la 
Casa Gran està en mans dels han arruïnat l'Obra Social Benèfica.  El que mes preocupa és: i 
després, què?  El forat ja està fet. La pèssima gestió ja no es pot amagar. Ara pretenen 
solucionar amb aquesta garantia hipotecària que garanteix exageradament el deute i no se 
sap si després es podrà atendre el pagament de la resta d'obligacions sense por de ser 
executada aquesta garantia. 
Una vegada posats al dia, el problema és saber quina garantia tindrem que aquests fets no 
tornin a produir-se.  L'exemple recent del crèdit especial per al pagament de proveïdors no 
podria inspirar precisament a l'optimisme, però no ens fiem de l'equip de govern. 
Per tant, tot el nostre suport a l'Obra Social Benèfica. i recolzarem totes les mesures que 
s'estableixin per al seu normal desenvolupament. Però el que se'ns proposa en aquest ple 
és inacceptable, pèssima gestió, i solucions desesperades que no poden ser mai un bon 
final. Per això la nostra postura és votar en contra de la proposta de l'equip de govern, 
perquè no es pot intentar arreglar aquesta situació catastròfica, presentant una finca que és 



 

 

del poble, i no de l'equip de govern, com a garantia de pagament. I el nostre vot serà 
rotundament en contra 
S’obra un torn de replica amb el Sr. Alcalde i pel que fa a la intervenció de l’Altraveu dir- 
lis que confonen quin és el paper que té l’Ajuntament i quin és el paper que té el Patronat. 
Les relacions  entre l’Ajuntament i l’Obra Social Benèfica, la direcció de la qual recau en el 
Patronat es formalitzen a través d’un conveni, aquest conveni és de data 1 d’octubre de 
2010, i en el qual es recull quines son les relacions que s’estableixen entre l’Ajuntament i 
l’Obra Social Benèfica. Aquest relacions diuen que aquest Ajuntament té concertades dues 
places de residencia, també és recull el compromís per part de l’Ajuntament de pagar les 
obres d’inversió que es van fer en el seu dia amb l’ampliació de l’edifici del Castell, per tant 
aquests son pagaments que quan s’aproven els pressupostos, en el capítol d’inversions 
apareix una quantitat que es destina a l’Obra Social Benèfica, també recull que durant els 
exercici de 2010, 2011 i 2012 es eia front al dèficit que es generés per part de la gestió de 
l’Obra Social, en aquest cas l’Ajuntament ha fet front al dèficit del 2010, del 2011 i haurà 
d’afrontar el dèficit d’aquest tancament del 2012. Aquest és un conveni que continua la 
seva vigència, que és per cinc anys i per tant estarà vigent fins a l’any 2015. Penso que 
amb aquesta explicació es pot veure clarament que el Patronat no és el mateix que 
l’Ajuntament, i que els treballadors i treballadores que formen part de la residència no son 
funcionaris públics, mai un treballador d’una fundació es funcionari públic. 
Pel que fa a la intervenció del PP. el Sr. Alcalde diu que en cap moment de les 
intervencions s’ha fet cap proposta, i diu que si fessin un exercici de responsabilitat de 
l’equip de govern que votés estan fent en aquest plenari i no votessin a favor d’aixó, dons 
el futur de l’Obra Social és complicaria moltíssim a partir de dema mateix, perquè seria 
molt difícil poder pactar amb la seguretat social un fraccionament pel que fa referència a 
aquest deutes que venen. 
Tot aixó de mala gestió, clar que el 2008 sabíem quin era un dels problemes, que hi havia 
un sobre cost de personal, hem intentar fins a l’últim moment no tocar ni un sols cèntim 
d’euros pel que fa referència al personal de l’Obra Social Benèfica. Des de l’any 2008 
sabíem que hi havia aquesta situació complicada. Pero si el 80 per cent  dels ingressos els 
destinem a pagar seus podrem treballar molt sobre el 20 per cent restant, però algun tipus 
de mesures haurem de prendre sobre el 80 per cent de la despesa en ingressos que tenim 
l’Obra Social Benèfica.  
Agrair el suport del grup de CiU i el suport en l’abstenció del grup de l’Altraveu, i recalco 
que no hi ha voluntat de vendre la residència ni de cedir-la a tercers, la residència ha de 
continuar i tirar endavant, i si hi ha propostes  pel que fa referència a aquest pla de 
viabilitat avui era el dia per fer-les. 
També per l’Altraveu la Sra. Elisenda Alamany,  diu que és obvi que el Patronat no és 
l’Ajuntament, però és vostè qui decidies. Sabíem que ens demanaria una solució màgica 
que canvies la situació de l’Obra Social, peró també li hem de dir que en aquest vaixell no 
amen sempre tots junts en igualtat de condicions, és a dir que quan el vaixell naufraga, 
llavors tothom, tota la oposició ha de sortir a portar propostes, però mentre va bé no se’ns 
ha fet partícips mai. 
Pel PP torna a intervenir el Sr. Antonio Carpio i manifesta la seva sorpresa quan s’ha dit 
que no s’han rebut proposta, pero al veritat és que en cap moment se’ls hi ha demanat. Ens 
agradaria que l’equip de govern, no només en aquest tema, sinó en tots, que comptes més 
amb l’oposició. 
El Sr. Alcalde, diu que la situació de l’Obra Social Benèfica no és nova, ni ve d’ara, fa 
molts temps que se’n parla. I dir-los que votés de responsabilitat avui, cap ni una 
Per l’Altraveu el Sr. Xavier Bella,  diu que efectivament coneixem el problema de l’Obra 
social, però també val a dir que fa dos anys sens va presentar un ERO sense cap tipus 
d’alternativa, sens va explicar que hi havia aixó sense donar-nos opcions.  Ara hi ha un 
problema i no es poden trobar solucions en dos dies, fins ara no sens ha convidat a pujar al 
vaixell per poder arreglar-ho entre tots. 
VOTACIÓ: LA PROPOSTA FOU APROVADA PER MAJORIA ABSOLUTA, AMB EL 
SEGÜENT RESULTAT: 
 



 

 

 
 Vots a favor:      DISSET      (17) dels regidors del PSC i CiU   
 Vots en contra:   DOS          ( 2)  dels regidors del PP  

           Abstencions   :    DOS          ( 2)  dels regidors de l’Altraveu          
 
9.- PLA LOCAL DE JOVENTUT 
Vist que el coneixement de la realitat juvenil és un element imprescindible per a poder 
adequar les polítiques de joventut a les necessitats reals dels joves. L’Ajuntament de 
Castellar del Vallès, a través de la seva Regidoria de Joventut, ha seguit  la metodologia de 
treball creada per l’Observatori Català de la Joventut per a la realització de Plans Locals de 
Joventut. L’estudi ha realitzat primer una anàlisi de les dades referents a la població juvenil 
del municipi, una visualització de les polítiques de joventut que s’estan duent a terme i, 
com a punt final i que servirà per marcar els objectius del Pla Local, l’apartat del diagnosi 
de la realitat juvenil. 
Vist que en paral·lel a l’anàlisi, s’ha realitzat una visualització de les polítiques de joventut 
que s’estan duent a terme en el municipi. Aquesta visualització s’ha fet a nivell del propi 
Ajuntament amb la finalitat de reflectir tot el que es fa en matèria de polítiques de joventut 
des del mateix Ajuntament, i ens  ha de permetre reflectir totes les actuacions que es duen 
a terme per poder analitzar-les i tenir-les en compte en l’apartat final, la diagnosi. Aquesta  
és el document on es compara els resultats de les necessitats i demandes que deriven de 
l’anàlisi de la realitat, i l’anàlisi de les polítiques i actuacions de la visualització. És en 
aquest apartat on s’analitza si les actuacions que es fan s’adeqüen a les problemàtiques 
dels joves, si cal fer-ne de noves o si cal deixar de fer les actuals perquè la realitat juvenil 
ha canviat i ja no necessita aquella actuació en concret. 
La diagnosi d’aquest estudi de la “Realitat Juvenil del Municipi” és doncs, l’eina per a definir 
els objectius pel  Pla Local de Joventut 2013-2016 per Castellar del Vallès. Aquest estudi es 
veu completat amb un altre de l’EMCSAT que és el Programa Municipal de Salut elaborat 
gràcies ha la cooperació de l’Àrea d’atenció de les persones de la Diputació de Barcelona. 
El document del Disseny del Pla d’Acció Jove 2013-2016, de Castellar del Vallès, té com 
objectius  dos grans apartats: “Emancipació” i “Participació”, dins dels quals trobem 
diferents eixos: a “Emancipació” trobem els eixos d’educació, treball, habitatge, cultura i 
oci, salut i mobilitat, a “Participació” trobem els de participació i cohesió social. 
A l’Ajuntament Ple es proposa l’adopció del següent 
ACORD: 
Aprovar el document del Disseny del Pla d’Acció Jove 2013-2016, que s’adjunta a aquesta 
proposta, i que conté les línies d’actuació per a desenvolupar els eixos previstos en el Pla. 
 
INTERVENCIONS 
El Sr. Dani Perez, PSC, explica que avui portem a aprovació el nou pla local de joventut 
que és un document que ens marcarà una estratègia de treball i les línies d’actuació que 
aquest Ajuntament comprometerà en matèria de joventut pels propers 4 anys. Primer 
m’agradaria donar les gràcies a l’equip tècnic d’aquest Ajuntament que ha participat en la 
redacció d’aquest pla i que serà el full de ruta d’aquestes polítiques de joventuts.  També 
m’agradaria donar de forma especial les gracies als tècnics de la regidoria de joventut que 
han estat els que han encapçalat aquest treball sense la contractació de cap empresa 
privada, als grups municipals per les seves aportacions.  
Entrant en matèria dir que aquest pla ens servis sobretot per reorientat les politiques que 
s’estan desenvolupant en matèria de joventut cap una nova realitat juvenil que ens obliga 
sobretot marcada per l’atur juvenil, per una necessitat de donar resposta a les demandes 
fermes que ens fan el joves en matèria de formació i ocupació i sobretot oferint una oferta 
d’oci en la que ells siguin els principals actius i que la seva veu sigui la que realment 
defineixi quines seran les accions de durem a terme. Tot aixó serà potenciant espais de 
participació i debat on els joves seran els principals actors. Tal com recomana l’observatori 
de la Joventut de Catalunya que depèn de la Secretaria General de Joventut s’ha elaborat 
un pla en el quan hi ha un anàlisi de la realitat del municipi, mitjançant estudis que s’han 
realitzat en centres de secundaria, revisades les dades s’ha elaborat un disseny del que 



 

 

serien les accions del pla pròpiament dit. En aquest sentit, Castellar del Vallès comptarà 
amb un document que marcarà les politiques de joventut per a l’any 2013, 14, 15 i 16, sota 
tres principis, el d’austeritat , el de realisme i  el de possibilitat per als joves en el 
desenvolupament de la seva vida.  
S’han marcat dues prioritats, la emancipació dels joves i la participació ciutadana juvenil, i 
en aquest sentit pel que fa a la emancipació les actuacions proposades tenen a veure amb 
l’educació, el treball, l’habitatge, l’oci, la salut i l’esport. Per altra banda pel que fa a la 
participació, també s’inclouen propostes relatives a la cohesió social, la participació 
ciutadana i la creació d’espais de debat.  
Per últim dir que aquest pla proposa la recuperació dels recursos juvenils, centralitzar-los 
tots en l’equipament del Mirador com un espai que possibilita el desenvolupament de les 
politiques adreçades als nostres joves. Les actuacions d’aquest pla es tanquem amb la 
promoció de la cohesió social, en el nostre municipi no poden deixar de treballar per la 
prevenció de la violència, ja sigui de gènere o de la violència intercultural. Per altra banda 
des de l’equip de govern criem que el desenvolupament d’aquestes polítiques és 
responsabilitat de totes les àrees municipals, i en aquest sentit dono les gràcies als 
companys de l’equip de govern per l’esforç, que en l’actual situació de crisis econòmica fan 
per desenvolupar aquelles politiques que son beneficioses per als nostres joves.  
Aquesta realitat ens facilita el disseny d’un pla integrador que obra una millora de propostes  
i obra la participació dels joves a la via pública proposant nous mètodes de treballs, creant 
espais de reflexió  i de coordinació, com la taula tècnica de joventut, espais participatius, 
com el fòrum local de joventut o espais de debat com la creació d’una comissió política que, 
gràcies a instàncies de la joventut nacionalista mitjançant Convergència i Unió, segurament 
podrem tirar endavant. Tot aixó amb un únic objectiu, millorar la comunicació entre 
l’Administració i els joves per tal de crear els programes i les accions necessàries amb el 
put de vista i l’aportació de tots els agents implicats, perquè en definitiva donar un servei 
més eficient, més eficaç, més útil i de millor qualitat és responsabilitat de tots.                    
Per CiU intervé la Sra. Bea García ,  dient que hem de felicitat el regidor Dani Pérez i tot 
l’equip tècnic que ha participat en l’elaboració d’aquest pla.  
Hem pogut amb la JNC i el regidor debatre aquest pla i incorporar algunes propostes com 
que es contempli la creació d’un organisme similar al que seria un Consell Local de 
Joventut, que es concretaria com a tal més endavant; que la promoció del Punt Jove passi a 
realitzar-se a través d’una web dinàmica i interactiva; o be el compromís adquirit per 
regidor de treballar conjuntament en el marc del POUM, per poder oferir en el nostre 
municipi llicències d’activitat d’oci nocturn. Aquesta és una constant reivindicació de la JNC, 
ja que ara per ara, la normativa de llicències impedeix que la iniciativa privada pugui oferir 
una oferta adient al consum dels joves: llocs accessibles, propers als nuclis urbans, 
insonoritzats, que puguin oferir ball o música, i aquest fet, ha condemnat durant anys els 
nostres joves, obligant-los a desplaçar-se a ciutats veïnes com Sabadell, Terrassa o fins i 
tot Barcelona. 
Estem satisfets també pel compromís adquirit pel regidor de joventut de treballar 
conjuntament en el marc del POUM perquè, en el cas que s'acabin executant les ARES, 
encara que sigui parcialment, es concreti que un mínim del 10% dels habitatges de lloguer 
de protecció oficial seran adjudicats a joves de Castellar del Vallès.  
Així com celebrem el trasllat de l'Espai Jove al Mirador, ja que aquesta aposta concorda 
amb l'esperit amb el que va estar concebut aquest equipament, un centre cultural que 
aglutinés entitats i associacions de la vila, més enllà d'acollir dependències municipals.      
D’altra banda hem de dir, com ja li varem expressar al regidor, que trobem en aquest pla 
poca concreció, pel que fa els termes econòmics i temporals, ens agradaria saber per 
exemple quines bonificacions fiscals estan disposats a dur a terme des de l’equip de govern 
a les empreses que contractin joves menors de 30 anys, o com es concretarien les possibles 
subvencions adreçades als joves emprenedors; també trobem poca implicació d’alguns 
serveis que ens semblen claus, com poden ser cultura o esports, sobre tot tenint en compte 
els estudis previs fets als alumnes i joves del nostre municipi. I finalment dir que 
considerem que tota l'activitat dirigida als joves hauria de tenir més presència als mitjans 



 

 

de comunicació locals, com per exemple un espai fix i de referència a l'Actual. Manifestar 
que el nostre vot serà favorable. 
Per l’Altraveu el Sr. Xavier Bella, intervé per dir que el seu grup també ha fet propostes i 
no s’ha dit. 
Actualment el jovent no segueix un camí lineal com ho havien fet les generacions  que 
l’havien precedit, feines per tota la vida, parella per tota la vida, pis per tota la via. Aquesta 
concepció de la vida per als joves i pels que no ho son tant ha canviat dràsticament, 
enguany  la trajectòria vital és molt més oberta, l’autonomia personal per construir el propi 
futur en aquest  sentit es veuria potencia per aquests canvis de dinàmica, tot i aixó el que 
no ha canviat és que el punt de partida en el qual s’inicia la via com  a jove pot condicionar 
molt el propi futur. Per aixó la responsabilitat de l’Ajuntament és molt gran per front a 
aquesta realitat canviant. Des de l’Administració s’han d’engegar politiques de joventut que 
afectin també a l’habitatge, la mobilitat, l’educació, etc.. per fer possible que tots els joves 
independentment de la seva posició puguin tenir les mateixes oportunitats, es tracta de 
possibilitat que des de la igualtat de drets els joves puguin construir autònomament camins 
vitals diversos. En  aquest sentit les polítiques de joventut haurien de ser integrals i 
transversals, abandonant la tendència a pensar només en l’oci quan parlem d’aquest tram 
d’edat. Per tot aixó pensem que ha d’haver un major i millor aprofitament  dels 
equipaments culturals que hi ha al municipi i una intencionalitat clara  de fer un pla d’acció 
jove pensat, no des de l’Administració exclusivament, sinó des dels propis joves que son 
subjectes actius d’aquest pla. L’anàlisi de la realitat juvenil i el pla d’acció que ens presenta 
l’equip de govern criem que no respon suficientment a aquest propòsits que acabo 
d’explicar. No nego la bona voluntat del regidor alhora de coordinar el pla, és mes agraeixo 
les reunions i informació que sempre ens ha presentat puntualment, però no només amb 
bona voluntat es pot governar, només amb declaracions d’intencions i propostes de bona 
convivència no es pot organitzar una qüestió com l’atenció de  la joventut. Creiem que 
malgrat el temps transcorregut és un pla fet a corre-cuita i fer de retalls, no és un pla 
pensat des de zero. Entenem, som conscients de la capacitat economia de la regidoria de 
joventut, però la qüestió econòmica no pot ser la excusa per no pensar en un pla dinàmic i 
real per als joves. Primerament un pla d’acció de joventut hauria d’haver estat confeccionat 
amb la supervisió i col·laboració dels joves, d’entitats constituïdes i de particulars. Primer 
s’ha de parlar amb els joves, s’han de  polsar les seves opinions, s’ha de debatre, fins hi tot 
un grup actiu com vila barraques no ha estat consultat, només ha estat informat. Tot el pla 
està concebut des de l’Administració cap al joves, per no des dels joves. Els joves  son el 
subjecte a tractar, extern, i haurien de ser inclusiu. No és un pal inclusiu, només proposa 
idees i projectes realitzables o no, on els destinataris son els joves, peró sense que aquests 
hi hagin participat. Per tant el pal arrenca amb una mancança important que és la 
participació dels joves en la seva confecció. Peró pensem que hi ha moltes més coses que 
creiem que no s’han fet prou be. El pla es base en l’informe d’anàlisi de la realitat juvenil i 
que un cop llegit observem que hi apareixen moltes informacions errònies i 
desactualitzades, diu en el seu preàmbul que l’anàlisi i la diagnosi serà la eina que servirà 
per fixar els objectius del nou pla, i si aquests son els objectius criem que cometérem 
errors, perquè per exemple en l’apartat de visualització es mostra les polítiques destinades 
a joves que es porten a terme en el municipi i concretament en la pàgina 53 es parla de 
monogràfics dels casal de joves, quan ara el casal de joves no existeix, és l’espai joves. En 
quant a salut a la pàgina 56 s’indica que cada tarda s’ofereix en el punt d’informació juvenil 
dubtes relacionats amb la sexualitat, aquest punt d’informació juvenil actualment tampoc 
existeix i a la pàgina 60 s’insisteix explicant tots els serveis que ofereix, no hi ha una 
programació estable de música jove, ja no es fa una tramitació jove de viatges organitzats, 
ja no existeix el tele-centre, no hi ha un projecte de centre socio-educatiu ofert, i finalment               
es parla de reunions de coordinació on hi anirà l’Alcalde, com a regidor de joventut. Per tant  
el pla es basa en una diagnosi amb errors i en conseqüència el disseny del pla tampoc 
estarà prou bé. Dit aixó el principal problema que hi veiem es el canvi d’ubicació, entenem 
l’objectiu i l’obsessió de l’equip de govern per rendibilitat i potenciar el Mirador, però en 
aquest cas, el canvi surt en perjudici dels joves encara que no es vulgui per aixó. El canvi 
de l’equipament de l’espai tolra al mirador respon a necessitats econòmiques i estratègiques 



 

 

dels interessos de l’Ajuntament i no a les necessitats reals dels joves, no es pot dir que el 
canvi és deu a una baixa participació dels joves, i aquesta participació  és encara més baixa 
en la mirador i la nova  ubicació no hi afavorirà. Tampoc es pot dir que el motiu és que una 
major centralitat i un millor esc es dels joves, creiem que no s’ajusta a la realitat. Es poden 
oferir serveis per joves a diferents punts dels municipis i de diferents maneres, es pot 
mantenir el open surf i el mirador amb un major aprofitament de les noves tecnologies per 
al joves, però la resta és un tema de varietat d’ofertes, el que s’oferta al mirador es  
diferent del que  es feia a l’espai jove, i per molt que és vulgui no es pot fer el mateix.  
També s’ha perdut la base que fomentava la participació dels joves a les activitats, un espai 
de trobada, un lloc exclusivament per a joves i que se’l puguin fer seu, adequat a les seves 
necessitats, no es pot reubicar el servei, intentar que sigui el mateix igual d’eficaç o més 
sense aquest espai  de trobada que s’ha perdut. 
Desde l’Altraveu proposem un pla on entre altres, es donin models de cogestió de serveis 
públics per part d’entitats, es tracta de promoure els equipaments autogestionats per 
entitats i col·lectius en zones descentralitzades del nucli urbà, criem necessari també, la 
formació continuada dels treballadors de l’Ajuntament per una major flexibilitat, menys 
contractacions externes i major productivitat en les regidories que requereixin un millor 
servi de cara al ciutadà, en el pla hauria de constar la  necessitat de la implicació activa dels 
centres educatius i de les entitats del poble que treballen amb infants, adolescents i joves 
en la prevenció d’actituds intolerants o violentes, feixistes, racistes o xenòfobes, d’aixó el 
pla no en parla gens. S’hauria de fomentar cohabitacions de gent jove i gent gran, la 
persona gran ofereix la casa, per exemple, i la persona jove les cures que aquesta 
necessita, son idees que donem, etc.. Un seguit de propostes que lligarien amb els 
propòsits del pla d’acció amb la realitat dels joves. Per tant el coneixement de la realitat 
juvenil és un element imprescindible per poder adequar les politiques de joventut a les 
necessitats reals del jove, i per tan tornant a l’aprovació del pla, encara que se’ns digui que 
fa més d’un anys que si està treballant l’evidència és que està fet de rallats i sense una 
revisió i actualització exhaustiva, s’ha fet únicament i com és fan la majoria de les coses per 
complir l’expedient, per enlluernar i fer veure que es fan grans coses i grans projectes però 
que no tenen una base solida. Una vegada més igual que el pla de participació que brilla per 
la seva absència, igual que l’ordenança de civisme, i com la majoria de plans que fa aquest 
equip de govern, aquest pla es paper mullat que neix per complir un expedient i que no 
donarà solucions a les  problemàtiques generades, és per aixó que hi votarem en contra. 
Pel PP el Sr. Victor Martos, tot dient que per elaborar aquets pla s’ha seguit la 
metodologia de treball creada per l’Observatori Català de la Joventut per a la realització de 
Plans Locals de Joventut, els principals eixos d’actuació recollits en aquest document tenen 
a veure amb la emancipació del joves i amb la participació ciutadana, les actuacions 
proposades tenen relació amb l’educació, el treball de l’habitatge, l’oci , la salut i que com 
que les accions a desenvolupar en l’àmbit de la participació inclouen també propostes 
relatives a la cohesió social, fem una valoració positiva de les mesures preses, del perquè 
d’aquestes mesures que s’obté de la bona tasca desarrollada pels tècnics i per la 
participació obtinguda,  de la disposició per part de la regidoria per aclarir tot allò que vam 
demanar i de la resposta a la divulgació en els mitjans de comunicació local, donant espai 
perquè aquestes mesures siguin exposades a tota la joventut i als ciutadans de Castellar. El 
nostre vot serà favorable. 
S’obra un torn de replica amb el Sr. Dani Perez, PSC, intervé per aclarir sobre la 
intervenció de CiU que si que és veritat que en la reunió amb els membres de la JNC se’ls 
va oferir ma estesa per treballar, pero val a dir que fins que no disposem de tota la 
informació no podrem començar a treballar en la proposta que volia fer CiU. 
Pel que fa als mitjans de comunicació que s’han esmentat, precisament ahir es va celebrar 
una sessió del consell de comunicació en la qual un dels temes que es va tractar va ser com 
havia d’arribar la informació local als joves del municipi, des d’allà van sortir propostes 
molts interessants que segurament en algun moment podrem discutir amb més 
tranquil·litat però sobretot traslladar tot el contingut del pla a la gent jove. 
Pel que fa a la intervenció de l’Altraveu dir que si que van fer propostes, però eren 
propostes que no tenien res a veure amb el pla local de joventut, només que es perdia 



 

 

l’espai de trobada. Vaig enviar un correu explicant-ho i que era un trasllat de l’equip del 
servei al Mirador. De totes maneres em sobta molt que parlin de transversalitat, 
participació, canvis, etc..,  tot aixó diu que no està recollit en el pla,  però dir-los que no es 
pot venir a un ple havent demanat a l’equip tècnic de la regidoria un resum del pla, que no 
se’ls ha facilitat i per tant no coneixen el cent per cent el seu contingut.  I  penso que és 
una falta de respecte per als meus companys  que vostè digui que els recursos econòmics 
per joves no son una prioritat, perquè sinó el regidor Joan Creus no estaria promovent la 
emprenedoria juvenil, la regidora Anna Marmol no estaria fent cursos de formació per joves 
al Mirador, la regidora Pepa Martínez no estaria programant activitats culturals pels joves  
en el municipi i la regidoria Maria Antònia no estaria treballant amb els instituts fent 
propostes per tirar endavant tot el que els joves necessiten a nivell educatiu i sobre tot en 
sanitat.  
Amb el recursos que tenim a l’Ajuntament hem fet el que hem pogut i 750 veus de 750 
joves, jo crec que és una força interessant per tenir-la  en compte. 
Intervé el Sr. Xavier Bella,  de l’Altraveu, dient que creiem que un pla d’aquest no es 
seriós presentar-lo amb aquestes errades, pensem que es podria haver fet amb més cura i 
no és seriós. En cap moment he parlat que els recursos econòmics no siguin una prioritat 
per joventut, en tot cas ho han decidit votés en el pressupost municipal, jo només he dit 
que els recursos econòmics son molt pocs, però que malgrat aixó és poden fer moltes coses 
i som les que hem proposat. 
El Sr. Victor Martos,  pel PP, intervé dient que malgrat no haver fet una gran intervenció 
deixar constància que hem llegit el pla de joventut. 
Torna a intervenir el Sr. Xavier Bella,  per l’Altraveu , per aclarir que és aquí on no s’ha 
treballat prou, no a fora que em consta que s’ha treballat. 
VOTACIÓ: LA PROPOSTA FOU APROVADA PER MAJORIA ABSOLUTA, AMB EL 
SEGÜENT RESULTAT: 

 Vots a favor:      DINOU       (19) dels regidors del PSC, CiU i PP   
 Vots en contra:   DOS          ( 2)  dels regidors de l’Altraveu  

           Abstencions   :   CAP          

  
10.- APROVACIÓ CONVENI PEL SOSTENIMENT LLARS D’INFANTS CURS 2011-2012 
Vist que la important xarxa pública d’escoles bressol amb que compta el país té el seu 
origen en una iniciativa legislativa popular, que va ser atesa a través d’una llei del 
Parlament de Catalunya.  Per tant, el compliment de la Llei de creació de llars d’infants de 
qualitat de 2004 és el producte d’un pacte legislatiu que respon a necessitats fonamentals 
educatives, socials i de conciliació de la vida familiar i laboral del nostre país. 
Vist que les escoles bressol municipals, implantades en més de 500 municipis i que atenen 
a prop de 70.000 alumnes, garanteixen el desenvolupament integral de l’infant, revertint 
d’una manera directa sobre els futurs resultats dels ensenyaments de caràcter obligatori i 
signifiquen una aposta ferma per la prevenció, en termes de necessitats educatives o 
socials d’alguns infants, i per a la cohesió social de diversos col·lectius de la nostra societat.  
Els centres educatius públics realitzen una important tasca en benefici dels fills de les 
famílies més desafavorides, aportant un important valor a les mesures d’igualtat 
d’oportunitats i de compensació de bagatges en entorns amb mancances econòmiques i/o 
culturals. 
És per això que el Ple de l’Ajuntament 
ACORDA 
Aprovar el conveni amb el Departament d’Ensenyament de la Generalitat de Catalunya, 
per al sosteniment del funcionament del centres educatius del primer cicle d’educació 
infantil de titularitat municipal i pel curs 2011-12. Tot acceptant l’ajuda que a raó de 1.300 
€ per alumne, correspon a la llar d’infants del Coral 79.300 € i a la llar d’infants Colobrers 
122.200 € 
 
INTERVENCIONS 



 

 

Defensa la proposta el  Sr. Oscar Lomas, PSC, i diu que portem a aprovació l’acceptació 
de la subvenció que atorga la Generalitat pel sosteniment del funcionament de les llars 
d’infants per un total de 201.500 €, és a dir 1.300 € per placa escolar. Esmentar la reducció 
que any rera any en els pressupostos de la Generalitat es dediquen als recolzament de les 
escoles bressol, si fa uns anys eren 1.800€ x plaça, l’any anterior 1600, ara son els 1.300 € 
x plaça, i sembla que en el futur, en la propera convocatòria és reduirà fins a 850 € per 
plaça, creiem que és el moment d’exigir el compromís recíproc per part de la Generalitat  
perquè en la mesura del possible poder mantenir els impostos, i l’atra aspecte destacar les 
implicacions que aixó te en la Tresoreria de l’Ajuntament, ja que la subvenció es pel curs 
2011-2012, un curs que ja ha acabat fa uns mesos  i que quan ens paguin aquesta 
subvenció ja farà molts mesos que haurem pagat les factures de la gestió, per tant 
demanaríem una major agilitat alhora de realitzar la convocatòria del curs 2012-2013. Tot i 
aixó felicitar-nos per poder rebre aquesta subvenció que ens permet donar un bon servei 
com és les llars d’infants en el nostre municipi. 
Pel PP intervé el Sr. Victor Martos, no amb satisfacció podem  donar l’aprovació a aquests 
convenis reflexa de la degradació econòmica que patim, però fruit d’unes polítiques que no 
son les adients on a Catalunya també és fa evident que retalla amb l’educació, no tot es fa 
des de fora. 
Durant la legislatura passada es va crear una llar d’infants a Castellar, avui en dia aquestes 
places no estan cobertes al 100 per cent, és possible que la previsió no fós ajustada a la 
realitat, és per aquest motiu que  el preu de l’escola bressol pública no tingui la diferencia 
de preu amb les escoles bressol privades que per lògica hauria d’existir, encara que aquest 
conveni no sigui del tot acceptable ens veiem amb l’obligació d’agafar-nos a qualsevol ajuda 
que per llei pertoqui a aquestes famílies, és per aixó que el nostre grup votarà a favor. 
VOTACIÓ: FOU APROVADA PER UNANIMITAT 
 
El Sr. Alcalde, abans de passar a l’exposició de la moció diu que hem arribat a uns acords 
en junta de  portaveus, que després s’explicaran. 
  
11.- MOCIÓ DE L’ALTRAVEU PER LA CONDONACIÓ DE LA PLUSVÀLUA EN ELS  
       CASOS DE DACIÓ EN PAGAMENT 
Actualment  l’Ajuntament de Castellar del Vallès ha de cobrar les plus valùes que es 
generen quan una persona efectua una dació en pagament del seu habitatge. A efectes 
fiscals, les famílies que han d’efectuar la dació en pagament és com si estiguessin fent una 
operació de compravenda , i aixó genera una plus vàlua, en considerar-se que s’ha produït 
un increment patrimonial, que realment no és tal. 
ATÈS que resulta moralment injust que una persona, després de veure’s obligada a deixar 
el seu habitatge i a efectuar, en el millor dels casos una dació en pagament, a sobre hagi de 
fer front a un nou deute amb l’Administració municipal. 
ATÈS que resulta contradictori que, en moments de crisi com l’actual, l’Ajuntament 
contribueixi a agreujar la situació d’aquelles famílies que es troben en una situació de 
debilitat en veure’s obligades a lliurar el seu habitatge per tal de poder saldar el deute 
hipotecari. 
ATÈS  que alguns ajuntaments catalans ja no cobren aquestes plus vàlues, com per 
exemple els de Badalona, Terrassa, Sant Boi de Llobregat, Mataró o Rubí, o alguns altres ja 
han anunciat que no ho faran, com és el cas de l’Ajuntament de Barcelona. 
Per tots aquest motius el grup municipal de l’Altraveu, proposa a l’Ajuntament Ple l’adopció 
dels següents  
ACORDS: 
PRIMER.-  Instar  al Govern de l’Estat, la reforma de la llei reguladora de les Hisendes 
locals, per tal que aquelles persones que hagin efectuat una dació en pagament del seu 
habitatge habitual i no disposin de mes habitatges en propietat, quedin exempts del 
pagament de l’impost per l’increment del valor de terrenys de naturalesa urbana, és a dir 
plus vàlues. 
(aquest punt ha estat suggerit per l’equip de govern ja que diu que aixó ja s’està produint a 
nivell local)      



 

 

SEGON.- Demanar  al Govern de l’Estat la reforma de la Llei de l’IRPF per tal que la dació 
en pagament no sigui considerada un increment patrimonial i per tant no hagi de contribuir 
en l’Impost de Renda. 
TERCER.-  Traslladar els presents acords al govern de l’Estat, a lers Associacions 
municipalistes de Catalunya , a la Confavc i a a Plataforma d’Afectats per la Hipoteca de 
Sabadell. 
La Sra. Elisenda Alamany,  fa lectura de la moció. 
 
INTERVENCIONS 
Presenta la proposta el Sr. Oscar Lomas, PSC;  diu que ha instàncies de l’equip de govern 
s’ha modificat aquets punt primer i ens felicitem de que hagi pogut quedar tal i com esta 
redactat, donat que ja fa un any que l’Ajuntament de Castellar ja no cobra aquestes plus 
vàlues, i  per tant el que correspon és instar a l’òrgan competent que en aquest cas és el 
govern de l’estat a modificar aquest aspectes de la llei d’Hisendes Locals per incloure tots 
els subjectes passius que fan dació en pagament.  
Per tant el que corresponent és instar a l’organ competent, que en aquest cas és el Govern 
de l’Estat a modificar aquest aspecte de la Llei d’Hisendes Local per incloure tots els 
subjectes passius que fan dació en pagament i en el cas que en un temps raonable doncs  
aquests fet no es produís per part del govern de l’estat, la proposta alternativa que 
presentarà l’equip de govern serà el desenvolupament d’un reglament de subvencions per 
tal de finançar el pagament d’aquestes plus vàlues amb efecte neutre per l’Ajuntament,. 
Per tant amb aquest instem al Govern a aquesta modificació i ens deixem oberta la porta 
per més endavant poder corregir aquesta injustícia. 
VOTACIÓ: FOU APROVADA PER UNANIMITAT 
 
12.- MOCIÓ DE CIU PER RECLAMAR LA FLEXIBILITZACIÓ DEL DEUTE I REDUCCIÓ 
DE MESURES D’AUSTERITAT 

ATÈS que Catalunya, a través del Govern de la Generalitat, des del desembre de 
2010, ha fet un gran esforç per reduir el dèficit, tot aplicant nombroses mesures 
d’austeritat per tal de donar compliment a les exigències europees.  

ATÈS que l’Estat espanyol ha imposat a Catalunya per al 2013 un objectiu de dèficit 
del 0,7% del PIB. Objectiu que és, per una banda, inassolible donades les 
competències que es presten i la situació de les finances de la Generalitat i, per una 
altra banda, és totalment injust, per recaure la major part del pes de la reducció a 
les Comunitats Autònomes, a les quals els hi pertocaria com a màxim l’assumpció 
d’una tercera part del que Europa exigeix a l’Estat espanyol (per ara el 4,5% del 
PIB). En aquest sentit, el conseller d’Economia, Andreu Mas-Colell, ha reivindicat al 
Govern de Rajoy que revisi a l’alça l’objectiu de dèficit imposat per al 2013, passant 
del 0,7% del PIB a l’1,5%, distribució raonable i justa atenent a les despeses de 
cada administració. 

ATÈS l’Informe aprovat el 16 de gener de 2013 pel Parlament Europeu, que recull 
propostes del diputat Ramon Tremosa, de Convergència i Unió, en el qual es posa 
de manifest que la càrrega de l’ajuntament s’ha de repartir de forma justa entre 
totes les administracions, tenint en compte els serveis que cada una presta als 
ciutadans; en el qual es reclama la supressió dels ministeris que han transferit les 
seves competències però que encara existeixen sense poder ni tasca concreta i en 
el qual es fa una crida a retallar la despesa militar innecessària, com la compra 
d’equipaments militars nous i cars. 

ATÈS que no és admissible que l’Estat espanyol davant les exigències de reducció 
de dèficit i de polítiques d’austeritat imposades per la Unió Europea es limiti a 
centrifugar el seu dèficit a les administracions que realment presten serveis a les 



 

 

persones en educació, sanitat, serveis socials, com són la Generalitat i els 
municipis, posant en greu perill el nostre estat del benestar. 

ATÈS que els municipis catalans des de l’any 2010 també han hagut d’aplicar un 
conjunt de mesures encaminades a reduir el deute i a garantir l’estabilitat 
pressupostària. Si bé és cert que el context econòmic actual obliga a adoptar 
mesures d’austeritat i d’ajust pressupostari a tots els ajuntaments, també és cert 
que la imposició de mesures generalitzades de reducció de la despesa 
repercuteixen de manera injustificada sobre l’activitat i les retribucions del personal 
d’aquells ajuntaments que han fet els deures i han gestionat els recursos públics 
amb rigor i austeritat.  
Per tot això, el grup municipal de CiU proposa al Ple Municipal l'adopció dels següents 
ACORDS: 
PRIMER.- Reclamar al Govern de l’Estat espanyol que revisi a l’alça l’objectiu de dèficit 
imposat a Catalunya per al 2013, passant del 0,7% al 1,5% del PIB, el qual suposa una 
tercera part de l’objectiu global del 4,5% del PIB. El que no és admissible és que l’Estat 
centrifugui les exigències i la responsabilitat d’assolir els objectius marcats per Europa cap a 
les Comunitats Autònomes i les administracions locals.  
SEGON.- Reclamar al Govern de Rajoy que suprimeixi aquells ministeris les competències 
dels quals són de la Generalitat de Catalunya, com per exemple, ensenyament, sanitat i 
cultura, així com també retalli la despesa militar i, concretament, en la compra de nou 
armament, i deixi d’asfixiar les administracions que com la Generalitat de Catalunya i els 
ajuntaments catalans són  els veritables prestadors de serveis a les persones. 
TERCER.- Donar suport a la Proposició no de Llei relativa a la modificació de la normativa 
d’estabilitat pressupostària als efectes de permetre que els ajuntaments sanejats no vegin 
limitada la seva capacitat de gestió ordinària, presentada pel Grup parlamentari de 
Convergència i Unió, el 28 de novembre de 2012. 
QUART.- Traslladar aquesta moció al Parlament de Catalunya, Al Govern de la Generalitat, 
als Grups Parlamentaris del Congrés dels Diputats i al President del Govern espanyol. 
 
INTERVENCIONS 
El Sr. Lluís Bacardit,  per CiU, llegeix la proposta. 
 
Per par del PSC, el Sr. Oscar Lomas,  com no podria ser d’una altra manera ja que aixó ens 
afecta d’una manera indirecta, les retallades que fa la Generalitat acaben afectant a les arques 
municipals i per tant qualsevol flexibilitat que sigui benvinguda, i el nostre vot serà favorable. 
També intervé el Sr. Antonio Carpio, pel PP, tot dient que fa uns mesos CiU va presentar una  
moció en la qual es demanava que nomes de debatessin temes d’àmbit municipal, en el Ple, 
moció que no va ser aprovada, però ara CiU presenta una moció que res te ha veure en 
l’àmbit  municipal, evidentment el nostre vot serà en contra. 
En torn de replica intervé el Sr. Lluís Bacardit,  per aclarir que en l’acord d’estabilitat 
pressupostaria que CiU va votar-hi a favor, és va votar un pla d’estabilitat fins el 2020, el 
que passa és que ens l’estant aplicant fins el 2015, potser si s’haguessin seguit els criteris  
que s’havien fet estava ben votat en el seu moment.  
En quan a la intervenció del PP diré que varem fer una proposta que no es presentés cap 
tipus de moció d’aquestes característiques, va ser rebutjada, vam fer una nova proposta 
dient que aquestes mocions supramunicipals es votessin en junta de portaveus i també va 
ser rebutjada, per tant creiem que tenim tota la llibertat de presentar les que creiem 
oportunes. 
El Sr. Xavier Bella, per l’Altraveu intervé també per dir que tenen tot el dret i la llibertat 
de portar les que vulguin, peró que ens doni la culpa al grup de l’Altraveu de que les portin 
votés, ho trobo surrealista. 
VOTACIÓ: LA PROPOSTA FOU APROVADA PER MAJORIA ABSOLUTA, AMB EL 
SEGÜENT RESULTAT: 

 Vots a favor:       DISSET      (17) dels regidors del PSC  i CiU  
 Vots en contra:    DOS          ( 2)  dels regidors del  PP  



 

 

           Abstencions   :    DUES         ( 2)  dels regidors de l’Altraveu 
 
13.- ASSUMPTES SOBREVINGUTS 
No n’hi ha 
 
 
14.- PREC I PREGUNTES 
El Sr. Josep Carreras,  per CiU, intervé per dir que arran del decret del govern central de  
perllongar la jornada laboral de tots els treballadors municipals en 2,5h setmanals, hem 
estat coneixedors de l’existència de negociacions que s’han realitzat durant varies 
setmanes. Sol·liciten explicacions a l’equip de govern al respecte de l’acord que s’ha arribat 
amb els treballadors municipals així com els membres de la Policia Local. 
Li contesta la Sra. Soraya  Rodriguez, PSC, tot dient que des del passat mes de juny arrel 
de totes les mesures aprovades pel govern central amb l‘objectiu de garantir l’estabilitat 
pressupostària, el foment de la compativitat i  la reducció del dèficit públic, ens hem anat 
reunint els representants dels treballadors i l’ajuntament  amb l’objectiu d’arribar a un 
acord en l’aplicació de les mateixes intentant que l’impacta sobre els treballadors fós el 
mínim possible. Cal esmentar que les negociacions i els acords han evolucionant sempre 
marcades per les diferents modificacions o aclaracions que des del govern central han  
publicant en referència a normatives ja publicades prèviament. En el marc de la negociació 
col·lectiva hem treballat amb un objectiu comú, aconseguir arribar a un acord global 
respecte al seguit de mesures aprovades en els diferents reals decrets llei, així doncs les 
matèries que han estat objecte de treball han estat: la supressió de la paga extraordinària 
del mes de desembre, així com de qualsevol tipus de paga addicional en el mateix mes, 
jornada efectiva mínima de 37’5 hores/setmanals, deixant sense efecte els acords o 
convenis que contradiguin aquesta disposició i sense que l’aplicació de la mesura pugui 
suposar cap increment retributiu; reducció dels dies de vacances,; supressió dels dies de 
lliure disposició; supressió a efectes d’assumptes propis per antiguitat, restricció en les 
contingències  de les quanties a complementar en situacions d’incapacitat laboral, i 
finalment desvinculació de les quanties de les pagues d’assistència a l’absentisme i 
agrupació de l’import. 
Tal i com hem dit, finalment el passat 25 de gener es va signar un acord entre ambdues 
parts on es va acordar: implementar l’ampliació de jornada legalment establerta mitjançant 
dos mecanismes de distribució, la flexibilitat horària i la borsa horària, dos mecanismes que 
permetran la conciliació de la via laboral  i familiar i garantirà la  formació i promoció 
professionals dels treballadors. Perllongament de la jornada mínima establerta pel col·lectiu 
d la policia, sent 2’5 hores més en cas de l’agent i 5 hores mes en el cas dels caporals. A 
part possibilitat de gaudir de jornades equivalents als dies de lliure disposició  establerts en 
el quadrant horari . Complementar les situacions d’incapacitat temporal en les quanties 
màximes establertes per llei, acumular l’import de la paga d’assistència  que es percep en la 
nomina de gener i el que es percep en la nomina de juliol de 2013, en una sola paga que es 
farà efectiva en aquest mes de gener, i com que les baixes d’IT ja estan penalitzades amb 
l’aplicació de la legislació vigent, desvincular-la. 
Aquest acord te caràcter de cos general així doncs es continuarà la negociació per tal de 
definir tots els procediments necessaris per la complementació del mateix. Considerem que 
resumir el treball en matèria de negociació col·lectiva és complicat, per aquest motiu podem 
fer una reunió per comentar les actes de les diferents comissions mixtes i valorar l’evolució 
de les negociacions en més detall. 
 
El Sr. Josep Carreras,  per CiU torna a intervenir:  El passat 28 de novembre de 2012 es 
va publicar al DOGC la convocatòria per al Pla Únic d’Obres i Serveis (PUOSC) període 
2013-2016.   El termini per a la presentació de les sol·licituds finalitza el proper 27 de 
febrer de 2013. Una de les principals novetats respecte al Pla 2007-2012 és que incorpora 
una doble línia de finançament: una destinada a inversions (capítol 6 i 7), però també una 
segona destinada a despesa corrent en concepte de reparacions i manteniment (capítol 2) 



 

 

L’Associació Catalana de Municipis (ACM) el passat 16 de gener va celebrar una Jornada de 
presentació del Pla Únic d’Obres i Serveis (PUOSC) pel quadrienni 2013-2016. Hi varen 
participar, entre d’altres, el Sr. Miquel Buch, President de l’ACM i el Sr. Joan Cañada, 
Director General d’Administració Local. 
En aquesta sessió es van detallar els objectius que pretén aconseguir el Pla així com la 
divulgació dels canvis més significatius. 
També es va aprofitar per donar consells pràctics de la presentació dels projectes, 
optimitzant els programes del Pla i la gestió posterior.  
Sol·licitem: Explicacions al respecte del Projecte que l’equip de govern ha previst presentar 
a l’apartat de Línia d’Inversions tenint molt present que el Projecte entrarà en concurrència 
competitiva amb els de la resta de la comarca, de manera que se subvencionaran aquells 
projectes que quedin més ben valorats. Explicacions al respecte de la destinació que tindrà 
la subvenció que l’Ajuntament rebrà en concepte de despeses de reparacions, manteniment 
i conservació. 
Respon el Sr. Aleix Canalis, PSC,  tot dient que en el capítol d’inversions, des dels serveis 
tècnics municipals s’està treballant en un nou Pla d’Obres de Millora Urbana (POMU), que 
s’adapti a les exigències i a les característiques de la present convocatòria.  
Cal destacar que el  principal handicap és la necessitat de cofinançament dels projectes 
presentats, que en el nostre cas seria del 40% del cost del projecte al ser un municipi de 
més de 20.000 habitants. 
Màxim-  500.000 euros ajut (60%) ----  més de 300.000 de recursos propis o d’altres 
subvencions (40%) 
Pel què fa a la subvenció destinada a “reparacions, manteniment i conservació”, tenint en 
compte que està bàsicament enfocada a sufragar despeses de caràcter ordinari, un cop es 
sàpiga la xifra exacte disponible, es decidirà la seva destinació final.      
 
Per grup de l’Altraveu, el sr. Xavier Bella,  pregunta: 
L’Ajuntament és una institució local que té per funció el govern i l’administració dels seus 
interessos del veïnat d’un municipi. L’edifici que és la seu d’aquest govern sovint també es 
denomina com casa de poble, casa de a vila, i és la casa de la ciutadania dels regidors de 
govern, dels tècnics , però també dels regidors d l’oposició. 
ATÈS que els regidors de l’Altraveu constaten la impossibilitat de treballar/consultar 
informació i tenir cita prèvia amb el secretari o algun regidor responsable de l’Ajuntament. 
AÈS que fins i tot en alguna ocasió, han hagut de trucar a la policia local perquè localitzés 
una persona responsable de l’equip de govern per obrir aquest equipament i que aixó 
dificulta la tasca dels regidors de l’oposició que no tenen els mateixos horaris que els 
membres de l’equip de govern, aixó com tampoc la disposició d’unes claus per accedir-hi 
quan sigui necessari. 
ATÈS que sorprèn que la delegació completa de l’acció pública hagi passat en gairebé la 
seva totalitat a El Mirador sense ser avisats d’aquesta transició. 
ATÈS que és un dret a accedir a tota la documentació per dur a terme la nostra feina, així 
com a poder treballar sobre expedients demanats pels seus canals formals tal i com 
s’estableix per ser membres d’aquest consistori. 
Demanem: 
1.- Quina han estat els motius per ordenar el tancament de l’ajuntament a les tardes. 
2.- Com poden saber els regidors i les regidores la disponibilitat de poder-hi accedir sense 
cita prèvia 
3.- Quines mesures es prendran perquè els regidors i regidores d’aquest consistori puguin 
accedir a la informació sol·licitada com a membres del ple dret. 
Respon el Sr. Oscar Lomas, PSC, tot dient que com be saben els recursos de 
l’Administració i concretament de personal son cada cop mes reduïts i des de fa un any es 
va decidir prioritzar l’atenció al públic en aquells serveis que prestin un servei obert a la 
ciutadania, per tant es va decidir optimitzar en aquest cas la  consergeria, en cas , del Palau 
Tolrà, degut a la poca afluència que hi ha per les tardes, ja que la majoria dels treballadors 
tenen horari de mati, i tots serveis d’atenció ciutadana es deriven al Mirador, per tant la 
consergeria que fins a les hores estava al Palau Tolrà es va derivar al Mirador, derivant per 



 

 

les tardes la centraleta al Mirador, per tant aquesta és la raó per la qual les tardes està 
tancat. Lamentem les incidències que  aixó provoqui i esperem que no es tornin a repetir, 
però ara per ara no podem donar cap més alternativa. 
 
En l’apartat de Suggeriments, el Sr. Xavier Bella,  de l’Altraveu, diu que arran de les 
informacions aparegudes en els mitjans de comunicació sobre la decisió del ministeri de 
declarar caducat l’expedient ambient del projecte dl 4t cinturó. Quan des de l’Altaveu vam 
fer una moció en aquet sentit, no fa gaire, tots els grups polítics, van votar en contra de la 
nostra proposta, els va faltar temps per unir-se i remarcar la nostra excentricitat, doncs 
voldríem tornar a remarcar que la demanda era un qüestió de legalitat. Segons les 
declaracions del regidor de territori diu que quin rebi el comunicat oficial del ministeri on 
s’assenyali l’extinció dels projectes de connexió  de la B-124 amb la C-58, instaran a la 
administració a reprendre el procés, peró també ens  sobte que digui que la  paralització del 
projecte suposarà greus conseqüències pel municipi de Castellar, greus conseqüències 
segons el model de mobilitat que votés defensen i que no es la única manera de fer-ho. 
Des de l’Altaveu celebrem  aquesta decisió del ministeri que permetrà replantejar tot el 
procés i demanem  o suggerim al regidor que quan rebi aquesta informació ho comuniqui a 
la resta de grups i se’ns convoqui a tots per trobar el consens per trobar una petició que si 
realment útil i factible per la mobilitat i les comunicacions de Castellar. 
 
 
I no havent-hi cap cas més assumptes a tractar, essent dos quarts de dotze de la nit, 
s’aixeca la sessió de la qual s’estén la present Acta que signa com a fedatari d’aquests 
acords el Secretari amb el vist-i-plau del  Sr. Alcalde. 
 
 
 


